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PROGRAM 00 ZSMS GIMNAZIJE 
MILOŠA ZIDANŠKA

V šolskem letu 1978/79 je  de lovno izhodišče 0 0  ZSM S GMZ 
resolucija, sprejeta na X. kongresu Zveze socialistične m ladine Slovenije. 
Tako z razvojem socialističnega samoupravljanja pri nas tu d i X. kongres 
postavlja slovensko m ladino pred nove naloge. Te naloge želi 0 0  ZSM S 
GM Z izpeljati. Pri tem  pa se, jasno, tako  ko t ostali srečujem o s problem i, 
predvsem s pasivnostjo dijakov, ki se ne zanimajo za delo v 0 0 .  Zato je 
potrebno, da rešimo predvsem problem e znotra j naše organizacije, saj 
nam edino to  om ogoča uspešno delo.

Želim o si sodelovanja tud i z drug im i osnovnim i organizacijam i ZSM S v 
OZD, in ne samo sodelovanja s 0 0  šol. Tako ko t mnoga leta nazaj bomo 
tudi letos nadaljevali s sodelovanjem drugih 0 0 ,  tako npr. sodelujemo in 
gojim o bratske odnose z gim nazijo M irko  Lukovič iz Kraljeva, z 0 0  
ZSM S gim nazije iz Bežigrada in Kranja te r s I. gim nazijo, s katero 
nameravamo sodelovanje izboljšati. V  okv ir izvajanja akcijskega 
programa 0 0  ZSM S sodi med drugim  tu d i to , da m oram o posvetiti 
posebno pozornost m ladinskim  uram , saj le-te niso same sebi v 
namen, ampak m orajo postati tem eljne ob like  izobraževanja m ladih. 
Dogovorili sm o se tudi, da bom o tud i to , da m oram o posvetiti posebno 
pozornost m ladinskim  uram , saj le-te niso same sebi v namen, ampak 
m orajo postatifem eljne oblike izobraževanja m ladih. D ogovorili sm o se 
tudi, da bom o morali posvečati m nogo večjo pozornost kadrovski p o liti
ki, ki mora biti vsebinska, načrtna in do lgoročna. Prav tako se bomo 
zavzemali, da bo koncept m ladinske klubske dejavnosti zaživel in dobil 
pravo obliko. Naloga m ladih v izobraževanju je tud i, da nenehno skrbimo 
za krepitev članstva v  ZK.

Tudi na kulturnem  področju smo aktivn i, uspešno sm o izpeljali kulturni 
teden, ki je  bil v  decem bru, člani fo tok luba  pa im ajo redne razstave 
fo tog ra fij v  I. nadstropju gim nazije. N adstropje višje, to  je  v 
, ,am fitea tru ", pa je središče koncertov, ki jih  prireja komisija za prireditve 
na GMZ. Vsekakor se na gimnaziji vsak teden enkrat res nekaj dogaja, 
ustvarja. Pa naj si bo to  jazz ali rock večer, film i, ki jih  predvaja film ski 
krožek, ali pa predstavitev literarnega ali dramskega krožka...

Torej idej im am o veliko, prav tako tud i načrtov, upajm o pa, da jih  
bom o uspešno izpeljali.

B. Š turbej

ČASOPIS U N IVE R ZITETN E SODOBNOSTI SLOVENIJE

LETN IK  X IX  -  ŠT. 6 -  30. X II. 1978 -  CENA 3 DIN

62000 Maribor 
Ob parku S

Izdaja Univerzitetna konferenca ZSMS na mariborski univerzi 

Glavni urednik: Odgovorni uredpik:

Ivan Soče Janez Premože

Uredniški odbor:
Zvone Teržan. Goran Devidrf, Nataša Samastur. Jasna
Kunstek, Marko Šoštar
Sekretarka uredništva: Karin Friedau
Tehnični urednik: Marjan Hani
Lektor: Alenka Filipančič
Distribucija: Jure Tretjak

Izdajateljski svet: Marija Debelak, Marjan Fekonja, Miroslava
Geč—Korošec, Miran Krajšek, Fanika Kranjc, Franc Kržan, Mojca 
M^erle, Lujo Polanec, Marjan Pungartnik (predsednik), Zmago 
Rafolt, Franci Rogelšek, Boris Sovič, Sebastijan Strašek, Črtomir 
Stropnik, Ivan Soče, Brane Srčnik, Zvone Teržan, Janez Premože in 
Goran Devidš.

Sofinancerji: Katedra izhaja ob podpori Sol univerze v Mariboru, 
Univerzitetne konference ZSMS Maribor, Izobraževalne skupnosti 
Slovenije, Kulturne skupnosti Slovenije, Zveze skupnosti za 
zaposlovanje Slovenije in Raziskovalne skupnosti Slovenije.
Tisk: ČGP Mariborski tisk, Maribor, Tržaška 14

Katedra izhaja tritedensko. Cena izvoda je 3 din. Letna naročnina 
znaša 40 din, za združeno delo in institucije 60 din. Nenaročenih slik 
in rokopisov ne vračamo.

tel. (062) 22-004
žiro račun: 51000—678—81846

OB RAZSTAVI V AVLI
5. januarja 1969 bo v m ladinskem  razstavišču A V L A  o tvo ritev  

razstave fo to g ra fij študenta 2. letnika VTŠ gradbeništvo. Iztoka Jančarja.
A v to r se je  z bolj in tenzivn im  fo togra firan jem  začel ukvarjati nekako 

pred štirim i leti, še ko t dijak gim nazije M iloša Zidanška, kjer je tud i dobil 
spodbudo za svoje nadaljnje delo. K ot d ijak 3. letnika GM Z je dob il svojo 
prvo nagrado (druga nagrada za fo to g ra fijo  Prešernovega natečaja na 
GMZ), že naslednje leto pa stop il na „zm agova ln i ode r" (prva nagrada 
za fo togra fijo ).

S svojo fo togra fijo  se hoče približati nekemu novemu fo togra fskem u 
pogledu na um etnost oz. poskuša najti neko orig ina lnost, katere se drži v 
večini svojih del, žal pa se v ostalih preveč oddalju je  od začrtane poti in 
se naslanja celo na nekatere angleške in ameriške avtorje  (Hamersley, 
Foster, H e ldon ...), m islim  pa, da avtorju  tega ne sm em o preveč zameriti, 
saj je še mlad in upam si trd iti, da bo čez čas posnem anje opustil in se 
posvetil le svojim  idejam.

Razstavo priporočam  vsem, posebej m ladini, zato prid ite  na o tvo ritev  
ob 18. uri ali pa si jo  oglejte do  20. januarja 1979.

š tu d e n ti iz ra z lič n ih  k ra jev  
Jugoslavije  in kot prispevek k 
širjenju bratstva in enotnosti med 
našimi narodi. Srečanje je letos 
traja lo štiri dni. L jubljančani so 
prespali na dom ovih svojih kole
gov, čez dan pa so se udeleževali 
številn ih prireditev; obiskovali so 
d e lo v n e  o rg a n iz a c ije  in  si 
ogledovali znam enitosti Novega 
Sada ter okolice — pozabiti pa 
kajpada ne velja družbene večere.

Do 12. decembra je v  okviru 
in tenzivn ih prizadevanj m ladih na 
Goriškem na čim  prejšnje sprejetje 
zaščitnega zakona potekal TEDEN 
M L A D IN E  Z A  G L O B A L N O  
ZAKO N S KO  ZAŠČITO SLOVEN
CEV V ITA LIJI. Gre za sklop širših 
m la d in s k ih  m a n ife s ta c ij na 
Goriškem, katerih povod so števil
na nerešena vprašanja, predvsem 
pa to , da italijanska vlada še ni 
uresničila do ločb in obveznosti do 
slovenske narodnostne skupnosti 
v Italiji, ko t je to  predvideno po 
O s im sk ih  s p o ra z u m ih . T eden  
m ladih na Goriškem, v katerega so 
se vključ ili tud i m ladi s Tržaškega 
in iz Beneške S lovenije, naj bi 
om ogočil, da se bo širši krog 
s lo ve n ske  m la d in e  se zn a n il s 
p o m e m b n o s t jo  g lo b a ln e g a  
zaščitnega zakona. M ladi namreč 
sodijo, da je globalna zakonska 
zaščita eden izmed e lem entov, ki 
bo od ločilno vpliva na ustvarjanje 
tis tih  enakopravnih odnosov, ki so 
o s n o v n i p o g o j za o b s to j in 
napredek dem okratične, napredne 
in e tn ično plura listične družbe v 
Ita liji. Zadnji dan tedna m ladine je 
šla enotna delegacija slovenske 
n a ro d n e  s k u p n o s ti v  I ta l i j i  k 
p re d s e d n ik u  v la d e  G iu lliu  
A ndreo ttiju  in ga seznanila z vsemi 
zahtevam i za zaščito in spoštova
nje že sprejetih obveznosti.

Ko sm o že pri slovenski m ladini 
v Italiji, naj om enim o še to , da so 
te dn i pod pokrovite ljs tvom  RK 
ZSM S prispeli na obisk v  S lovenijo 

s lo ve n ske g a  d ija ške g a  dom a  
Srečko Kosovel iz Trsta. N jihov 
obisk sodi v sklop spoznavanja 
m atične dom ovine, posebno pa 
seznanjanja z dogodki in kraji, 
z n a n im i iz N O B ; o b is k a li so 
namreč Kočevje in okolico.

Tako. Za danes, 18. december 
1978 — dovolj. Ker se v id im o šele 
po novem  letu, TEBI in vsem 
tvo jim  prijate ljem  vse lepo v letu 
79 in — na svidenje.

tu d i tvo j RADIO ŠTUDENT

61000 LJUBLJANA 
Študentsko naselje blok 8
Telefon: 61-985, 63-583

Pa sm o z o p e t tu .  R A D IO  
ŠTUDENT NAM REČ. V  zadnjem 
h ip u , pa k lju b  v s e m u . T o re j 
začnimo:

v  Ljubljani se dogaja marsikaj in 
marsikje im am o svoja ušesa, ki 
tud i slišijo (in v id ijo) — pravijo — 
včasih tud i preveč. Univerza še 
vedno sto ji, tuka j je prav mrzlo in 
megle je m nogo. Tako — časovni 
in krajevni okvir smo naredili, sedaj 
pa č isto  zares: 15. decembra so 
univerzo v Ljubljani obiskali tile  
velm ožje ljubljanskega armadnega 
obm očja: kom andant ljubljanskega 
a rm a d n e g a  o b m o č ja  to v a r iš  
Tavčar, republiški sekretar za ljud
sko  o b ra m b o  M a rt in  K o š ir  in 
poveljn ik te rito ria lne obram be SRS 
tov . Jerkič. S študenti so se 
pogovarjali o vsebinskih zasnovah, 
o u re s n ič e v a n ju  in  p o d a ja n ju  
p re d m e ta  T E M E L J I S P LO Š N E  
LJUDSKE OBRAMBE.

14. decembra so v  slovenski 
skupščini prim erno proslavili 40. 
o b le tn ic o  o b s to ja  S lo ve n ske  
akadem ije znanosti in um etnosti. 
0  poslanstvu in delu te pomem bne 
u s ta n o v e  sta  s p re g o v o r ila  
predsednik SAZU Janez M ilčinski 
in predsednik predsedstva SRS 
Sergej Kraigher.

Prav ta k o  je  v teh  d neh  k 
pobrateni pravni faku lte ti iz Nove
ga Sada odpotovala 20 članska 
delegacija š tudentov — m ladincev 
ljubljanske pravne faku lte te . Ta 
srečanja, ki so že tradicionalna, so 
pom em bna za spoznavanje med
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MARKSISTIČNI 
CENTER 
PRI UNIVERZI 
MARIBOR

Center deluje na Univerzi že od leta 1972 z večjo ali manjšo uspe
šnostjo. V tem  času se je pojavlja lo dosti d ilem  glede njegove vloge in še 
danes ni povsem jasno, katere vse naloge naj bi vršil.

Predstavniki posameznih šol ali posameznih d ružbenopolitičn ih  o r
ganizacij so se dosedaj pogosto  obračali na M arksističn i center ko t na 
servis, ki jim  bo vršil vsakršne usluge s področja marksističnega izobraže
vanja, pri tem  pa niso nič s torili za popularizacijo predavanj, ki jih  je cen
ter organiziral. Tako se je dogajalo, da je bila tud i na najkvalitetnejših 
predavanjih udeležba zelo pičla. Sodelavci centra so se nasploh zelo tru 
dili, da bi približali svoje delo dejanskim  potrebam  visokošolskih orga
nizacij, vendar so imeli pri tem  bolj malo uspeha. Tako je bila VEKŠ npr. 
edina šola, ki se ni n iti prijavila za m arksistično izobraževanje učite ljev. 
Prav tako se tud i ostale šole, razen načelnega sprejemanja programa, 
niso odzvale, ko t je b ilo  pričakovati. Ostaja vtis, da pedagoški delavci v 
večini še niso sprejeli nu jnosti uvajanja m arksistične misli v svoje s trokov
ne program e, sicer bi ve rje tno  m očneje izražali interes po tovrstnem  izo
braževanju. Poslovodni organi na šolah se oč itno  ne zavedajo vseh 
nalog, ki jim  jih  nalaga Zakon o visokem  šolstvu, sicer bi tud i sami 
prispevali od ločiln i delež v ustanavljanju m arksističnih cen trov na 
posameznih šolah. G otovo pa velik delež odgovornosti za prepočasno 
uresničevanje dogovorjenih nalog na tem  področju nosijo družbenopo liti
čne organizacije, predvsem Zveza kom un istov, ki razen v redkih sredi
nah ni dosti storila n iti za izobraževanje lastnega članstva. Pri izobraževa
nju kom unistov obstaja m ožnost, podvajanja akcij, ker organizira zanje 
izobraževalne programe M edobčinsko študijsko središče. Tudi m ladinska 
organizacija izvaja svoje izobraževalne programe. Vse te  akcije različnih 
nosilcev marksističnega izobraževanja bo potrebno v bodoče časovno in 
programsko uskladiti s širšim izobraževalnim  program om , m arksistične 
centre pa jasneje opredeliti.

M arksističn i center pri univerzi poskuša v  takšni s ituaciji opravič iti 
svoj obstoj, zato načrtuje posebno akcijo. Sodelavci centra bodo 
oblikovali vprašalnik, za konkretizacijo  centra, ki ga bodo poslali v 
razpravo d ružbenopolitičn im  organizacijam  in poslovodnim  organom  na 
posameznih šolah. Poleg tega bodo še naprej vztraja li pri zahtevi za 
ustanovitev cen trov na posameznih šolah, ki bodo prevzeli konkretne 
naloge. Centre pri univerzi naj bi v bodoče vršil predvsem usklajevanje in 
pa in ic ia tivo za akcije.

Teržan Zvone

DESETI
KONGRES
ZSMJ

Desetega kongresa Zveze socialistične mladine Jugoslavije sta se ko t 
delegata udeležila predsednik UK ZSMS M aribor V il i V ind iš in prorektor 
mariborske univerze Boris Sovič. Takoj po prihodu iz Beograda sta za naš 
list dala naslednji intervju.

Katedra: Kakšni so vajini vtisi iz Beograda, če jih  primerjate z vtisi iz 
Nove Gorice?

Vindiš: Če primerjamo potek zveznega kongresa z republiškim  lahko 
ugotovimo, da je bila organizacija v Novi Gorici dosti boljša. To je tud i 
razum ljivo, saj je v Novi Gorici celotno prebivalstvo živelo za kongresno 
dejavnost, ker je  v večjem mestu pač nemogoče. Značilna slabost v poteku 
obeh kongresov pa je bila po mojem mnenju v tem, da je b ilo  preveč 
poudarka dano številčnosti diskusij in manj oblikovanju sklepnih 
dokumentov. Za primer naj povem, da smo v naši kom isiji dan in pol 
poslušali diskusije, nakar smo le eno uro rzpravljali o amandmajih, k i j ih  je 
bilo  kar 59. M islim , da je  bolj pomembno oblikovanje sklepnih dokumentov, 
k i so napotke za delo v naslednjem štiriletnem  obdobju k o t pa posamzna 
diskusija, k i ne prispevajo nič novega. Moram povedati, d a je  bila razprava o 
m aterijalih za zvezni kongres omejena le na nivo republiške in deloma 
občinskih ter univerzitetnih konferenc in ni prišla do osnovnih organizacij, 
medtem ko se je  o gradivu za republiški kongres razpravljalo vsaj v nekaterih 
osnovnih organizacijah.

Za konec naj povem še to , da nam je b ilo  vsem zelo žal, da ni b il na 
kongresu prisoten tud i tovariš T ito .

Sovič: Po mojem mnenju je b il ta kongres predvsem resna potrd itev že 
prehojene po ti in ne pomeni iskanja novega. Tako ko t na republiškem 
kongresu smo tu d i v Beogradu le dopolnjevali že obstoječe dokumente. Ko 
govorimo o največjem srečanju m ladih Jugoslavije ne smemo prezreti velik ih 
naporov organizatorjev, k i so med drugim poskrbeli tud i za ku ltu rn i spored. 
Med ostalim je bila organizirana predstavitev m ladinskih kulturno-umet- 
niških društev Jugoslavije. Sodeloval je  tu d i naš KUD Študent. Ostali so nam 
nepozabni vtisi iz kongresnega centra Sava, k i je zagotovo eden 
najmodernejših tovrstn ih ob jektov v svetu, objektov v svetu.

Katedra: Glede na to , da je  UK ZSMS Maribor predlagala veliko število 
dopolnitev h kongresnim dokumentom  bi b ilo  zanimivo slišati, kakšen je b il 
naš prispevek v oblikovanju končn ih  dokumentov?

Sovič: Moram reči da smo v lož ili dosti napora da b i uveljavili naša 
stališča. Kongres je sprejel štiri naše pomembne amandmaje: prvi se nanaša 
na status študenta, oz. postopno izenačevanje s statusom delavca; drugi se 
nanaša na partitnost (enakopravno udeležbo v šolskih ustanovah pa tud i v 
samoupravnih interesnih skupnostih); tre tji govori o kadrovski p o lit ik i, oz. o 
potrebi sodelovanja študentov p ri oblikovanju te po litike  in če trti podaja 
naše stališče o reform i celotnega izobraževalnega sistema, k i zahteva 
integracijo raziskovalnega, pedagoškega in proizvodnega procesa. Poleg teh 
najpomembnejših, so bila redakcijske narave. Katedra: A li je kongres 
povedal kaj novega o organiziranosti m ladih na univerzi?

Vindiš: Ne. Se na dalje je  prepuščeno republikam da glede na specifične 
razmere samostojno organizirajo mlade na svojih univerzah. M islim pa, da bi 
b ilo  vseeno prav, če bi kongres stvari bolj konkre tiz ira li.

Sovič: Osebno menim, dbi morala ostati organizacija čvrsta podobno 
ko t na občinskem nivoju, ker je takšen način organiziranja predpogoj za 
uspešno akcijo mladinske organizacije v uresničevanju reforme visokega 
šolstva. Iskušnje namreč kažejo, da je v tis tih  sredinah, k je r je bila 
univerzitetna konferenca dovolj jasno in čvrsto postavljena, vloga bistveno 
drugačna, k o t tam kjer temu ni b ilo  tako. Ob tem je potrebno poudariti, da 
mora povezovanje osnovnih organizacij ZSMS na visokošolskih ustanovah 
potekati tud i v občinske konference. Vključevanje v univerzitetno 
konferenco ne izk ljuču je  to  povezovanje, ampak ga pogojuje.

Katedra: Republiški in zvezni kongres sta m imo. Kako bo to  vplivalo na 
delo univerzitene konference ZSMS Maribor? Vindiš: kongresa bosta 
vplivala ne samo na naše delo, ampak sploh na delo celotne mladine. Dejstvo 
je, da imamo sedaj jasno predstavo o statusni, kakor tu d i vsebinski vlogi 
univerzitetn ih konferenc. Moram reči, da smo v Mariboru že pred kongresi 
dosti razpravljali o nujno potrebni, novi metodi in tu d i vsebini dela, k i jo  
bomo sedaj na konferenci poskušali konkre tiz ira ti in jo  bomo seveda kasneje 
uveljavljali.

Dolgoročni c ilji so nam jasni in so dob ili svojo po trd itev na kongresih. 
Naloge univerzitetne konference ZSMS so opredeljene z potrebami, k i j ih  
narekuje reforma visokega šolstva in program organizacije. V naslednjem 
obdobju bomo morali v naši organizaciji posvetiti večjo pozornost 
delegatskemu sistemu, toje povezovanju v TO, V DO, samoupravne interesne 
skupnosti ter širše. Poleg tega, bomo morali bolj ko t doslej spremljati 
sprejemanje sistemskih zakonov, še zlasti tis tih , k i se nanašajo na visoko 
šolstvo. Prav tako, bo naša skrb usmerjena v nadaljnjo krepitev obštudijskih 
dejavnosti, k i morajo postati del študijskega procesa.
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V prostorih  KLU B A M LA D IH  se je od 4. do 15. decembra odvijal 
knjižni sejem s sprem ljevalnim  program om . Na sejmu je b ilo  zelo veliko 
m ladinske literature, leposlovnih kn jig , veliko je  bilo strokovne in po ljud
noznanstvene literature z vseh področij, m arksistične in polito loške lite ra
ture in kar je najbolj zanim ivo: knjige so bile v jugoslovanskih in tu jih  
jezikih in to  kar iz petih držav: iz Sovjetske zveze, Dem okratične 
republike Nemčije, Švice, Velike Britanije, ZD A  in Zvezne republike 
Nemčije. Bile so tudi najnovejše knjige iz knjižnih sejm ov v Frankurtu in 
Beogradu.

Seveda smo na knjižnem sejmu knjige lahko tu d i kup ili in to  z 10%  
popustom , ker se je kar prileglo d ijaškim  in š tudentsk im  žepom. Izvzete 
so bile pri tem  popustu le letošnje novite te , ki pa jih  seveda ni b ilo  malo. 
Čeprav so naredili veliko ugodnost (predvsem nam m ladim, ki smo večno 
brez ficka) pa se mi zdi, da bi b ilo dobro, ko bi pri naslednjem knjižnem 
sejmu upoštevali to, da m ladi ne beremo samo pesmi m odernejših pesni
kov in leposlovja ampak, da potrebu jem o tu in tam  tu d i kakšno strokov
no knjigo za študij in m oram o vsi skupaj priznati, da te niso bile preveč 
„p o c e n i" .  M ogoče pa bi se dalo celo tako  narediti, da bi študentje  imeli 
še za kakšen procent več popusta ko t ostali obiskovalci knjižnega sejma. 
S tem  seveda ne m islim o navijati zase ampak prav bi nam pa le prišlo!

Seveda je  treba ob vsem tem  om eniti tud i sprem ljevalni ku ltu rn i 
program , ki je potekal istočasno s knjižnim  sejmom. Tukaj so bile signir- 
ne ure s pisatelji, okrogle mize: Problematika knjigarn; Potreba po m ark
sistični lite raturi; potem  je bil tud i pogovor s ku ltu rn im i an im atorji in refe
rat tov. M ilana Divjaka „K n jig a  in m ladi b ra lec". Seveda je  potrebno tu 
kaj napisati to, da so bile te  sprem ljevalne akcije zelo slabo obiskane in 
da bi b ilo  po trebno pri naslednjem knjižnem  sejmu nekoliko bolj opozoriti 
nanje in vk ljuč iti vanje več m ladine. K ljub vsemu pa je bilo kaj v ideti, če 
že kup iti niste m ogli! Jajčka

* *  SAMOUPRAVLJANJE POSTAJA STVARNOST
Poldrugi mesec je  m inil od seminarja UK 

ZSM S na Pohorju, kjer je prvič potekala širša 
diskusija o m ožnosti ustanavljanja sam ouprav
n ih  s k u p in  k o t  o s n o v n ih  d e lo v n ih  c e lic  
sa m o u p ra vn e g a  in  p o lit ič n e g a  d e lo v a n ja  
študentov.

Razprava na seminarju je pokazala, da 
trenu tno  ni resnejših m ožnosti, da bi se novi 
način organiziranja uveljavil ko t univerzalna 
m ožnost za vse šole. Organizacija posameznih 
šol se namreč m očno razlikuje zaradi različne 
zasnove študijskega procesa in je marsikje svet 
letnika zadostna podlaga za dem okratično 
uveljavljanje študentovih  interesov tako na 
samoupravnem  kot po litičnem  področju . 
G otovo ni sm iselno nikakšno prehitevanje 
stvari. Oblika se mora prilagajati vsebini — 
ob jektivn im  in subjektivn im  zahtevam do loče
ne sredine, zato so sprejem ljive le takšne 
organizacijske spremembe, ki izboljšujejo 
kva lite to  in kvan tite to  dela.

Kaj je navedlo študentske aktiv iste  na VEKŠ, 
da so se odločili za novo oraaniziranje? Na 
samem začetku akcije so z lobni jeziki trd ili, da 

je_ to  zgolj novi vrato lom ni poskus peščice 
funkcionarjev, ki bi radi svojo organizacijsko 
nesposobnost opravičili z m agično fo rm u lo , 
proti sta ln i nezainteresiranosti študentske 
m nožice. M ogoče je bil to  povod, vsekakor pa 
so zastavljeni cilji dali s lu titi, da gre za 
ambicioznejšo akcijo.

P reo b ra zb a  našega sa m o u p ra v n e g a  
socialističnega sistema, ki jo  narekujejo po tre 
be združenega dela, zahteva novo vlogo 
šolskega sistema. Uresničevanje zakona o 
usmerjenem izobraževanju je  prva večja ‘ 
družbena akcija, ki ima za c ilj ce lovito  reform o 
šolstva. Ta bo zlasti na nivoju višjega in 
visokega šolstva korenito  spremenila doseda
njo po litiko  družbe na področju kadrov s svo
jim  konceptom  rekrutiranja š tuden tov iz dela 
za delo. Sam oupravno združeno delo ču ti v

svojem razvoju vse m očnejšo potrebo po 
celovitih osebnostih, strokovn jakih , ki bodo 
hkrati dobri delavci — sam oupravljalci.

Takšne potrebe združenega dela pa zahteva
jo drugačno univerzo. Ta je do  pred kratk im  le 
učila, v prihodnje bo morala tud i vzgajati. Kako 
naj to  drugo jo  uresničuje? S starim  konceptom  
,,ex-ca ted ra " prav go tovo  ne. Š tuden t ne 
more postati resničen subjekt učno vzgojnega 
procesa, če v tem  procesu ne sodeluje aktivno. 
Ob tem  pa bi b ilo iluzorno km alu pričakovati 
b is tv e n e  sp re m e m b e  b rez s p re m e m b e  
dosedanjega statusa študenta. K ljub tem u je 
potrebno že sedaj iskati rešitve, četudi le 
začasne, ki bodo pospešile reform ne procese 
in  o m o g o č ile  že d a n a šn jim  g e n e ra c ija m  
študentov tvornejše vključevanje v sam ouprav
no prakso. Šola naj bi torej v  bodoče v večji 
meri usposabljala za delo, sam oupravljanje in 
prosti čas in tako prispevala svoj od ločiln i delež 
v oblikovanju celovite osebnosti m ladega 
človeka. Tako opredeljeni do lgoročn i cilji daje
jo akciji uveljavljanja sam oupravnih skupin na 
VEKŠ dosti večjo dimnezijo, zato je razum ljivo 
naše zanimanje zanjo.

Sam oupravna skupina običa jno šteje okoli 
trideset študentov, ki jih  družijo skupne vaje pri 
določenih predm etih, skupna predvajanja ali 
pa jezikovne skupine. Pom embno je, da je 
takšna skupina čim  pogosteje skupaj in se tako 
lahko razvijejo tovariški odnosi, ki spodbujajo 
socializacijo posameznika v smeri potrjevanja 
osebne indentite te , kar lahko v ve lik i meri 
pospeši odzivnost posameznika pri skupnih 
nalogah skupine. V  bodoče morajo postati čla
ni sam oupravnih skupin še pedagoški delavci, 
ki bi praviloma sodelovali na vseh sestankih 
sam oupravnih skupin. Na šoli namreč ni 
problem ov, ki bi izključno zadevali le študente  
ali le pedagoške delavce. Tako bom o m ogli 
preseči star odnos med študenti in pro fesorji.

Vsaka samoupravna skupina delegira dva

študenta v  konferenco delegatov na ravni VTO 
in dva v konferenco v 0 0  ZSM  te r izvoli vodjo 
skupine. Vodja in štirje delegati tvo rijo  delovno 
telo, ki je odgovorno za delo v sam oupravni 
skupini.

Vsebina dela je bila do sedaj opredeljena na 
tri temeljne tem e: sam oupravno, po litično  ter 
p roblem atiko obštud ijskih  dejavnosti. O bstaja
jo sicer določene dileme glede sestavljanja 
skupnih akcijskih program ov — predvidom a za 
en semester. U n ifo rm iranost lahko zavira 
kreativnost, seveda pa je z vnaprej sprejetim  
skupnim  program om  dela zagotovljena vsaj 
osnovna aktivnost.

A k tivn o s t posamezne sam oupravne skup i
ne je bila v tem  začetnem obdob ju  v nemajhni 
meri odvisna od sposobnosti vod ij skupin, kar 
kaže na to ,  da bo  p o tre b n o  o d lo č n e je  
sprem eniti m iselnost zlasti č lanov ZSM S in še 
posebej kom unistov. Slednji se m orajo veliko 
bolj ko t doslej zavedati svoje odgovornosti pri 
u re s n ič e v a n ju  s p re je tih  n a lo g . S ko z i 
samoupravne skupine se uresničuje večji del 
programa m ladinske organizacije, zato je 
p o tre b n o  p r ilo ž n o s t,  ki jo  p o n u ja jo  
sam oupravne skupine, izkoristiti tako z vidika 
programske orientiranosti ko t tud i v smislu 
kadrovske krepitve organizacije.

Šibka točka v dosedanjem delu sam ouprav
n ih  s k u p in  je  b ilo  in fo rm ira n je .  K lju b  
pripravljenosti kom isije za tisk in in form acije  pri 
organizaciji ZSM  je problem še vedno odprt 
za rad i o b je k t iv n ih  p ro b le m o v , v š o ls k i 
razmnoževalnici pa zaradi nezmožnosti de lova
nja internega radia. Ko bodo ti problem i 
odstranjeni in bo s sta ln im  in form iranjem  
dosežena širša politizacija študentov, bodo 
sam oupravne skupine prav go tovo  dobile  svojo 
življenjsko vrednost.

Drug problem  pa se kaže v tem , da ostaja še 
vnaprej odprt problem  nadgradnje sam ouprav
nih skupin in koordinacije. Zvone Teržan
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AVLA -  OBČINSKO DETE?!
M ladinsko razstavišče Avla na I. gimnaziji, 

Leninov trg  1, nas že šesto leto razveseljuje s 
svojim i skrbno pripravljenim i razstavami. Pred
vsem mladi um etn ik i, ki so jim  vrata drugih 
večjih razstavišč zaprta, lahko začnejo svojo 
um etniško ustvarja lno pot prav v Avli.

V  šolskem letu 1978/79 je  Avla pripravila 11 
razstav, od tega so bile štiri že realizirane. Do 
konca šolskega leta pa se bodo zvrstile še na
slednje:

— 11. 12. 78 — 5. 1. 79 — razstava fo to g ra f
skih del fo toreporterja  Dela Boga Čerina 
(samostojna razstava);

— 5. 1 .—20. 1. — razstava fo togra fsk ih  del 
študenta VTŠ gradbeništvo Iztoka Jančarja;

M entor tega razstaviščnega prostora (saj 
A vlo  urejujejo m ladi likovnik i I. gimnazije) 
akademski slikar pro f. Marjan Remec priporoča 
predvsem razstavo v marcu. Razveseljivo je 
dejstvo, da prav študentje  in dijaki sodelujejo 
skoraj pri po lovic i vseh planiranih razstav.

M alo manj razveseljivi pa so problem i, ki že 
vrsto  let tarejo to  razstavišče. Problem i sicer 
niso vsebinske narave, tem več predvsem 
finančne.

Prof. Remec: ,,A v la  je ko t občinsko dete. 
Nima niti najosnovnejših oblačil, ko t so čevlji. 
Namreč, ku lturna skupnost podpira samo in-

KS in ZKO igrata nekakšen p ing-pong, podpo
re pa ni ne od prve in ne od druge organizacije. 
Pred kratkim  sm o, ko t odgovor na naš pro 
blem, ponovno dob ili dopis od KS, ki se glasi: 
„P o n o vn o  vam  sporočam o, da KS M aribor 
sofinancira vso amatersko oz. ljub ite ljsko deja
vnost v občin i samo preko ZKO. Zato prosim o, 
da pošljete te  svoje programe in finančne načr
te ZKO M arib o r."

Spodaj je bila podpisana ta jn ica KS M aribor 
Nada Požarnik.

A li bo tok ra t žogica le obstala pri ZKO?
Bodo pristo jn i končno le uvideli, da je Avla 

po svoji dejavnosti enakovredna ostalim  raz-

— 1. 2 . - 2 8 .  2. — razstava m ladih likovn i
kov I. gimnazije; predstavili se bodo M etka 
Kavčič, V ito  Lužar, Robert Vouk;

— 1. 3 .—30. 3. — razstava fo togra fsk ih  del 
treh avtorjev: Ivanišin, Lesjak, Rakuša;

— v aprilu se bo s sam osto jno razstavo 
likovnih del predstavil akademski slikar Leon 
Koprc;

— v maju bo razstavljal svoja dela m ladi 
akademski slikar iz Maribora Rado Jerič;

— v jun iju  pa bo šolsko leto zaključil aka
demski slikar O ton Polak s sam ostojno razsta
vo risb.

Poleg teh razstav pa je Avla pripravila še ne
kaj gostovanj m ladih likovn ikov, in sicer v Lju
bljanski banki.

s titucije . Avla in podobni prostori je sploh ne 
.zanimajo. Pred leti je za pomem bnejše razstave 
še primaknila kakšen dinar, zdaj pa n iti tega ni 
več. Zveza ku ltu rn ih  organizacij sicer res finan 
cira m ladinsko ku lturno-um etn iško d ruštvo na
še gimnazije, vendar M K U D  ni samo A vla ; to  
so tud i vse ostale sekcije od dramske, recitacij- 
ske, p lesne... Sredstva, ki jih  dob im o (okoli 
30.000 din) bi pravzaprav zadostovala le Avli. 
Zaradi tega problema tud i ne m orem o prirejati 
tako kva lite tn ih  razstav, ko t bi jih radi, saj ne 
m orem o kriti n iti tiskanja brošuric, ki so kon
čno m ladim  avtorjem  edini spom in na razsta
vo. Program i financiranja ZKO vod ijo  A vlo  
prav tako  kot Salon Ruše, zanim ivo pa je, da 
Salon Ruše denar dobi, Avla pa ne. Tako se

staviščem in da s tem  potrebuje tu d i finančno 
podporo?

Kljub vsem težavam pa so mladi likovn ik i 
op tim isti: „A v la  bo delovala še najmanj na
slednjih šest let, pa če nas bo ZKO opazila ali 
ne !"

Zadnje naše vprašanje je  bilo namenjeno po
vezavi vseh ostalih m ariborskih razstavišč. Kaj
ti dogajalo se je, da sta imeli dve razstavišči 
o tvo ritv i istega dne in celo ob isti uri.

„T u d i o tem  bi lahko veliko poveda l," pravi 
pro f. Remec. „N a  tem  področju smo poskušali 
marsikaj s toriti, vendar takšni s ituaciji bo tru je jo 
(tudi) individualni spori npr. med Prosenčevo 
in V itrihovo . Tud i mene zdaj nihče več ne 
pos luša ." Tanja
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c m s AKADEMSKA
FOLKLORNA
SKUPINA
KUD
ŠTUDENT

Kot sprem ljevalna m anifestacija X. kongre
sa ZS M J je bila od 9. do 12. decembra v 
Beogradu organizirana „S m o tra  um etn ičkog 
stvaralaštva m ladih Jugos lav ije ".

Inciatorje te m anifestacije je  vodila  ideja, naj 
„p re g le d "  m ladinske umetniške us tva rja lnos ti 
ne bi bil prired itev festivalskega koncepta, 
reprezentativnosti v  ob lik i podelitve nagrad, 
ampak da mora prikazati presek sedanje 
umetniške kreativnosti na vseh področjih  
um etnosti. „S m o tra "  je  potekala v vseh 
največiih ku ltu rn ih  dvoranah Beograda, kot 
so: Š tudentski ku ltu rn i centar, Dvorana
omladine i pionira na Voždovcu, Hala „P in k i"  
v Zem unu, itd . Cilj „ s m o tre "  je bil v tem , da 
mladi pokažejo svoje dosežke in opozorijo  na 
p risotnost na vseh področjih  družbenega 
angažiranja. Vsi, katerih je bilo preko 2.000, so 
se odrekli honorarjem , organizatorji pa so se 
po trud ili, da čim  večjemu številu  m ladincev 
om ogočijo  p rost vstop na vse prireditve. 
O grom no število  udeležencev je dalo prired itv i 
pečat pravega praznika mladine.

Največji del prired itev je bil strnjen v 
„S tu d e n ts k o m  g radu  V e ljk o  V la h o v ič " ,  
največjem akademskem naselju v Jugoslaviji. 
Tukaj živi preko 6.000 študentov, da o ilegalcih 
ne govorim o. V jedru naselja je „D o m  
ku ltu re ", ki s svojo profesionalno organizacijo 
om ogoča š tudentom  kom uniciranje z vsemi 
dosežki na ku lturnem  področju . Za študente 
organizirajo okrog 400 do 500 prired itev letno, 
tako da si lahko vsak š tudent izbere prired itev 
po svojem  okusu. In fo lk lo ra  pri tem  ne zavze
ma ravno zadnjega mesta.

Poleg Doma ku ltu re  v naselju deluje tud i 
A k a d e m s k o  k u ltu rn o -u m e tn iš k o  d ru š tv o  
„Ž ik ic a  Jovanov ič-Š panac" s svojim  širokim  
spektrom : dejavnosti, od dramske sekcije do 
fo lk lo rne  skupine. D ruštvo šteje oko li 400 č la
nov in tem u ustrezno je tud i število nastopov. 
Kako študentje  živijo s svojim i „Š p a n c i" ,  smo 
imeli p riliko  opaziti na nastopu njihove fo lk lo r
ne skupine; ob prihodu na oder jim  je publika 
pripravila res enkraten sprejem.

Večina udeležencev „s m o tre "  je  v  času 
prired itve bivala v „S tu d e n tsko m  g radu ". 
Š tudentje , „S tu d e n tsko g  g rada", ki že sami 
žive v  re lativno slabih razmerah, so pokazali 
neverjetno gosto ljubnost udeležencem, m la
dim  iz cele Jugoslavije . V  celem naselju ni bilo 
n iti ene sobe, kjer študentje  ne bi sprejeli vsaj 
enega gosta.

Naj c itiram  samo izjavo š tudentke Stanke 
Petrovič, 1187/3: „ M i  im am o ilegalca. A li, 
dogovorili smo se, da ukažemo gostoprim stvo  
gostim a koji dolaze u Š tudentski grad da 
zajedno s nama ulepšaju par ovih hladnih 
dana. To je izraz našega zajedništva, naše 
m la d o s ti i našega h te n ja  da s lo b o d n im

6_________________________

ispoljavanjem svega što znamo i umem o 
pokažemo, da sm o to  m i, da je to  ova zem lja ."

Nastopi fo lk lo rn ih  skupin iz vse Jugoslavije  
so potekali v dvorani „R a dn ičko g  un iverz ite ta " 
u bliž in i študentskega naselja. V nedeljo, 10. 
decembra, sta imeli nastop tudi naša fo lk lo rna  
skupina in ok te t „M ilo ša  Z idanška". Prireditev 
se je  prvi večer začela ob  19. uri in trajala s 
polurno prek in itv ijo  vse do 24. ure. O dveč bi 
bilo govo riti, da je bila velika dvorana polna, 
čeprav so v istem  času potekale v ostalih 
ku lturn ih  centrih paralelno še štiri p rired itve . In 
da so večino publike predstavlja li študentje . Na 
dveh večerih jugoslovanske fo lk lo re  je bilo res 
možno o bču titi razkošnost in raznolikost ob i
čajev naših narodov in narodnosti.

Plesalci in plesalke naše skupine so pub lik i 
pričarali s plesi Gorenjske, Bele krajine in 
Štajerske pravo Slovenijo v  malem. Česar niso 
pokazali fo lk lo ris ti s plesom in pesm ijo, pa so 
nadom estili okte tovc i, ki so s slovensko narod
no in  u m e tn o  p e sm ijo  p o v e z o v a li de le  
programa. M oram o reči, da so Beograjčani na
stop naših res zelo lepo sprejeli.

V naslednjem delu celovečernega program a 
so posebno izstopali „Š p a n c i" ,  ki so iz 
„K o š ta n e "  napravili pravcati spektakel. Z 
izredno izpolnjeno sceno, ko lo ritom  narodnih 
noš in profesionalno napravljeno koreografijo  
se prikazali barvitost orientalskega utripa 
fo lk lo re . K ljub vsemu pa so vadite lji in 
koreografi ostalih skupin zelo v isoko ocenili 
nastop naših fo lk lo ris tov  ravno zaradi čistosti 
programa, saj so se s tem  še najbolj približali 
avtentičnosti fo lk lornega izročila, ko je  bila pri 
skorajda vseh osta lihskupinahopazna stilizacija 
plesnih elem entov in likov.

Po nastopu je sledilo „d ru g a rsko  veče" 
fo lk lo ris tov, okte fbvcev in Špancev", ki se je 
zavleklo še v drugi dan. Španci so se takoj 
pohvalili s pripravam i na bližnjo tu rne jo  v 
Portoriko, kar je našim fo lk lo ris tom  dalo m isliti 
o lastnih problem ih.
Če bi se hotel do takn iti samo nekaterih, naj

bolj bolečih točk, bi moral začeti prav pri 
organizaciji. M alodane vse skupine im ajo prav 
profesionalne organizatorje in seveda tud i 
šolane koreografe, medtem ko si naša skupina 
skuša pom agati predvsem z vzgojo vadite ljev iz 
lastnih vrst, itd . itd. Na en sam problem  se čis
to  vzročno navezuje še niz drug ih , ki ne tarejo 
samo fo lk lo ris te , tem več ce loten KUD, o tem 
pa kdaj drugič.

Torej, nastop je uspel, k ljub  tem u da se v 
fo lk lo rn i skupini sam oin ic iativno in kar med 
nastopom  pojavljajo novi solisti in ta lenti 
(nedvom no je to  spodbudno), videli smo 
m nogo in ta prired itev nam bo vsem še dolgo 
ostala v lepem spom inu.

janez
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ZAKAJ PA NE PLES?
■ R l•P® ЧК i

epandansi študentskih  
"Te organizirala K u ltu rna

A L I

K O M U  IN  Č E M U  JE 
Š T U D E N T S K E G A  D O M A ?

K o smo b ili v to rek , 2 1 . 1 t H |  
dom ov p riča  prek in itv i prireditve  
kom isija pri U K  ZS M S , je  b ilo  m ed nam i nem alo tak ih , k i so bili 
nad tem  ogorčeni: „ V  M ariboru  že tako  pogrešamo
plesno-kulturne prired itve , pa so nam p rek in ili še to ,"  je  b ilo  slišati 
prisotne. Res, jeza , ki sefje pokazala je že dolgo tlela  v nas vseh. 
Z nano  nam je , kako  v#lik je  problem  za m lade, ki si že lijo  plesa, 
g la s b ^ 4 B  z a b a v e ™  M ariboru. M arsikdo bo sicer oporekal in 
dokazoval, da im am o vendar to lik o  športnih ob jek tov  (če jih  res 
im am o to liko?  I), to lik o  ku lturno -um etn išk ih  ustanov (? I) in 
to lik o  lokalov, kjer se lahko zabavamo? I Tod a  zdaj nam ne gre za 
to , da bi razpravljali o tem , ali res im am o vse to  in ali znam o tudi 
razpoložljivo  izkoris titi. M lad i si že lijo  plesa in naš namen je , da 
dokažem o, da je tak ih  p r ire d ite ^ p re m a to . Prem alo tak ih , ki 
dosegajo k u ltu rn o  raven in k i so dttptopne povprečnem u študentu  
in srednješolcu. Seveda, drag disko V Mariborlg sicer im am o, hvala 
bogu, ker kam  naj bi se pa m ladr m alom eačani in snobi prišli 
pokazat? ! T a k i disko k lub i, k o t nam je  menda vsem jasno (ali pa 
tud i ne? I), pa nam  niso potrebni. *

Potem takem  nam je tu d H 'b o lj razum ljivo , zakaj jeza, 
razburjanje (celo grožnje). Realen prikaz poteka dogajanja pa smo 
dolžn i ob javiti, nekatera pojasnila, k i stvar osvetljujejo tud i z druge 
strani.

1

T A N J A  P U Č K O  /

Zabava v M ariboru  je živa katastro fa , ker mi m ladi n im am o  
enega samega prostora, k jer bi se lahko zb ira li. Z a to  je  velika  
škoda, ker je  bil še ta večer p rekin jen, saj je kazalo , da bo dosegel 
neko k u ltu rn o  raven. N iti najm anj pa se ne strinjam  s tem , da se 
lahko začeti program  tako  prekine, k o t se je ta večer. Sploh pa mi 
ni jasno, kdo  je  sploh pooblaščen, da lahko to  naredi in razočara  
nas, k i smo prišli. Prej se je  govorilo, da ni prostora, zdaj, ko  je 
prostor, pa ni dobre organizacije.

m orala m ladina zdru  
m eznik ne m ore n ič . Ž e lim o  sT/
H g le d u  z L jub ljano  ali jo  celo presegel^

sama kaj u kren iti, saj 
ibor lahko enačil v

M IT J A  U L R IH  — predsednik kom isije za obštudijske dejavnosti pri 
študentskih dom ovih

Katedra: fK a j m enite o zabavi v M ariboru? "
„S trin jam , se, da v M ariboru  za zabavo ni poskbrljeno. Zaradi 

slabe organizacije v Z S M S  je opuščenih več prostorov, k jer bi se 
mladi lahko zb ira li in sproščeno zabavali (k lu b  m ladih, sejmišče 
itd .). Problem  pe v tem , ker študentje niso pripravljen i sodelovati, 
am pak samo čakajo na organizirane prired itve, k jer se bodo  
lahko p o ja v ji. » k ra tk a , čakajo , da jim  bo vsa organizacija padla z 
neba. Krivda leži predvsem na ZS M S , ker se je k o t organizirano
p o litičn a  sila vrgla preveč 
pozablja pa,na plesne in 
širših družbenih  interesi 
jim  b ili do s^daj na v 
kulturnega centra, krati 
rešitev."

Katedra: „K akšna je , po va;

„K u ltu rn a  zabava 
ljudje aktivno  zabaval 
m eri ustvarjalna. K ot 
znanih prostorskih pri

pvanje p o litičn e  p roblem atike, 
dejavnosti k o t celoto. Zaradi 
ubija jo  še tiste prostore, ki so 
bila v izgradnji študentskega  

ne vid im  nobenih prostorskih

ku ltu rn a  zabava? "

vsem takšna, da se bodo mladi 
p ro tu jem  pa pasivni zabavi, ker ni v tak i 
fečeno pa tud i aktivna zabava zaradi 

lemov ne steče. Ž a lostno  je , da je v
M ariboru  to lik o  praznih in neizkoriščenih  prostorov, k i bi lahko  
tako  stanje vsaj delno popravili. V endar smo zaradi slabe 
organizacije zopet na zače tku ."

Katedra: „K a j m enite  o in form iranosti o zabavnih
p rire d itv a h ? "  j ?

„ In fo rm ira n o s t je  naslednje ozko  grlo. Z reducirana je na 
plakate, p a « e  teh študentje ne č ita jo . Sam si pom agam  tako , da 

n letake v vsakp sobo študentskih dom ov posebej. Torej je  
aredvsmn na sarnT

porinem  
krivda predv študentih .'

kaj m islite o včerajšnji

uB R U N O  P L A N IN C

V  M ariboru  zabava n i organizirana. Obstaja sicer disko za 
„šm inkerje" — prazne in om ejene ljudi s prazno in om ejeno disko  
glasbo. Tak  večer, k o t je  ta, je  že bil na I. g im naziji in mi je  bil 
všeč, ker je  po*kus zd ružitve  litera tu re  in glasbe. Z e lo  sem 
razočaran, ker je  prišlo do p rekin itve in trd im , da je to  popolnom a  
neodgovorno dejanje tistega, k i je  to  storil.

[cer par diskov, kjer 
i r . '  Vse, kar im am o

A N D R E J  N A R A N D A

Zabave ni v M ariboru  nikakršne. Obstaja  
te  b lazno oderejo , od n jih  pa ne odneseš nič  
m ladi v M aribo ru , so lokali, k jer zapravljam o p ro sttčas  s cigaretam i 
in p ijačo . Prepričan sem, da bi m orala b iti zabava organizirana, 
tega pa pri nas, k o t  zgleda, še dolgo ne bo. V silju je jo  nam jazz in 
disko glasbo, te pa im am o že dovolj. M islim , da bi lahko večeri, k o t  
je  bil ta, uspevali in bili na visoki ravni. Ne zdi se m i ,*fe r" , da je ..Vnema ugasnila, 
tovariš, k i je  večer p rek in il, trd il, da večer ni na n ivo ju, ko  se še depandansa štud
sploh ni razvil do konca. S tak im  ravnanjem  nam ne dajejo  so med nam i, k i se spom injajo  vsakotedenskih plesnih p rired itev , še
nobenega upanja. ф '  J f  so med nam i, k i si tega tud i zdaj želijo . In ne nazadnje, vprašati se

m oram o* JtOrpu je  nam enjen ta prostor, če ne Studenskim

M A T J A Ž  L A H ~

Zabava v M 
sploh ne ustreza, 
vozijo  zabavat v Slov

Katedra: „ N a  koncu nas zanim a, 
prired itv i, k i ste jo  prekinili?  "  ^

„G lede  včerajšnje prired itve im am  nekaj p ripom b. Predvsem je 
bil pristop, kljpla dobri vo lji, neorganiziran. O rganizator ni navedel 
natančn ih  podatkov o poteku  večera, vse, kar sem dob il, je  bil list 
z glasbenimi to č k a m i. R ečeno m i je b ilo , da bo recital tra ja l eno  
uro, v resnici pa ga je b ilo  konec po petnajstih  m inutah. Da naj bi 
se pozneje razvil ples, m i-je  b ilo  povedano šele v dvorani. Ples pa 
m oram  prijav iti n jr o bč in i vsaj pet dni prej. K o  je potem  začel 
nekdo še propagirati nekakšno študentsko sam ozaložbo, sem 
m enil, da m oram  večer p rek in iti. Pozneje sem sfcer zvedel, da 
slednje ni b ilo  v n ačrtu , tod a  zdaj je , kar je . S sirn im  konceptom , 
se pravi literarn im  večerom  z glasbo, se s tr in ja m ,^ ^ a ja m  pa, da 
m orajo  b iti tak i večeri bolje p riprav ljen i."

„šola nas u č i, da se je  treba č im  večkra t izogibati 
zaciji. T od a  ni nam en tega sestavka ka teroko li stran 
ano obtoževati. Pokazana je bila dobra volja s strani 
kom isije p ri U K  ZS M S  in škoda bi b ilo , da bi začetna  

le so med nam i, ki se spom injajo, da je bila  
itskih dom ov včasih bolj živahna in delavna. Še

ariboru  za nit?
a .z a ra a ir T B u rej

B istrico, P tu j,

izvenšo ls»m  dejavnostim . Z a to  naj bo ta intervju  prisotnih  na 
om enjeni p rired itv i spodbuda za nadaljnje delo, saj kaže interes  

v F on tan i, k jer pa cena*' m lad ih , da bi se take prired itve še nadaljevale in kon čno  postale
se m ladi 

Seveda
trad ic ija .

-U C IJ A N  V IH A R



NOVO LE 
S KOM?

V tej naši novoletni anketi smo skušali zajeti č im  širši krog 
mladih ljud i, od srednješolcev do študentov, in pris luhn iti 
njihovim  željam in namenom, kako preživeti zadnje dneve leta 
1978. K o t že rečeno, leto se bliža koncu, m ladi v Mariboru pa se 
še kar naprej srečujemo z nekaterim i nerešenimi problem i, k i se 
že leta vlečejo za nami. Katedra je v novoletni številki vzela „na  
m uho" zabavo v našem mestu. O tem se sicer veliko govori, 
ukrene pa zelo malo. Da je stanje včasih že kar k r it ičn o , nam 
pove tud i tale anketa. Problemi, k o t so: previsoke cene, predragi 
disko k lub i, nobenih pravih prostorov za mlade, kjer bi se lahko 
srečevali, in še bi lahko naštevali. Najhujše pa je to , da tu d i sami 
nismo pripravljeni veliko prispevati k spremembi današnjega 
stanja — ali pač? !

Z željo, da bi bila podobna naketa naslednje leto drugačna, 
želimo vsem bralcem Katedre — SREČNO NOVO LETO! IJ!

V Katedrini anketi so sodelovali: Dragan L jub ič , O. Š. Maks 
Durjava, Silva Skledar, SCBP, Ema Rečnik, SCBP, Jolanda 
Klobasa, VEKŠ, Silva Poš, VTŠ, Karin Perko, I. gimnazija, Nada 
Antaure, I. gimnazija, Tjaša Ivanjek, I. gimnazija, Lara M arkovič, 
gimnazija Miloša Zidanška, Blanka Todorovič, gimnazija Miloša 
Zidanška, Goran Gabrovec, VTŠ, Marija Pivec, administrativna 
šola, Danica Ul, I. gimnazija, Janja Dvoršak, I. gimnazija, Borut 
Pravdič, VEKŠ.

I. KJE BOŠ P R E ŽIV E L(A ) NOVO LETO?

1. Dragan: „N ovo  leto bom preživel s starši doma. Priredili 
bomo hišno zabavo."

2. Silva: „Preživela bom doma s fan tom ."

3. Ema: „T u d i jaz bom preživela novo leto dom a."
4. Jolanda: „K je  bom preživela novo leto, še ne vem.

Spraševala sem sicer že in tud i prostor b i se še našel, a povsod 
brez prenočišča. Ker pa m islim , da je prenočišče potrebno, saj 
ponoči ne moreš voziti domov, bom najverjetneje ostala doma."

5. Silva: „N ovo  leto bom pričakala doma, sicer se pa v 
Mariboru tako nimaš kam da ti."

6. Karin: „N e  delam načrtov za naprej."

7. Nada: „Preživela ga bom doma s p rija te lji."
8. Tjaša: „S  prija te lji dom a."

9. Lara: „S  starši dom a."
10. Blanka: „Najverjetneje s starši doma."
11. Goran: „Preživel ga bom doma v krogu prija te ljev."
12. Marija: „Še ne vem, verjetno v domačem krogu."
13. Danica: „N e  vem še, mogoče dom a."
14. Janja: „Praznovala bom pri Kerenčiču v Pesnici."
15. Borut: „Ž e  par let ne praznujem, ker z ansamblom igram, 

letos bomo v Celju ."

II. A L I Sl M ORDA ŽE S LIŠ A L(A ), DA BO KJE V 
M ARIBO RU O R G A N IZ IR A N A  Z A  NOVO LETO PRIRE
DITEV, K I BO NAM EN JENA PREDVSEM M LA D IN I?

1. Dragan: „P ri nas tak ih  prireditev ni dovolj. Lahko b i bila 
taka prireditev na primer v klubu m ladih."

2. Silva: „M is lim , da so to  v glavnem disko k lu b i."
3. Jolanda: „T a k ih  prireditev ni. Imamo sicer Slavijo in 

Fontano, a ne vem, če so te ravno primerne za mlade, k i imajo že 
tako majhno š tipendijo ."

4. Silva: „M is lim , da jih  ni dovo lj."
5. Karin: „Jaz m islim , da je takih prireditev znatno premalo."
5. Nada: „S p loh ne vem, če take prireditve so !"
6. Tjaša: „Z a  nič takega še nisem slišala."
7. Lara: „V em  za šolske plese, sicer pa za podobne prireditve, 

namenjene samo mladim, ne vem."
8. Blanka: „V  šoli bomo imeli menda ples, vendar še ne vemo 

točno. M islim , da bi to  lahko b ilo  v klubu m ladih."
9. Goran: „Samo za mlade prav gotovo n i organizirano v 

Mariboru n ič ."

M
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TO KAM?
PO ČEM?

10. Majda: „V  šoli bomo imeli ples, k i bo samo za mlade, se 
pravi gimnazijce, da bi b ilo  kaj podobnega za vse srednješolce, pa 
še nisem slišala."

11. Danica: ',Za kaj takega nisem slišala."
12. Janja: „N e  vem za kaj takega."
13. Borut: „Slišal sem nekaj o tem , a sem slabo obveščen o tej 

stvari."

III. KAJ MENIŠ O CENAH PRAZNOVANJ. SE T l ZD I, DA 
SO M LA D IM  DOSTOPNE?

1. Dragan: „M is lim , da je to  odvisno predvsem od stanja v 
d ružin i. Zdi pa se m i, da so cene za nas mlade v ve lik i večini 
primerov previsoke."

2. Silva: „M is lim , da so cene zmerne, lahko pa bi b ile nižje."
3. Erna: „M is lim , da bi lahko bile nižje glede na zmogljivosti 

študentov."
4. Jolanda: „S  tem i m alim i štipendijami si mladi res ne 

moremo privoščiti dragih lokalov, k o t so Slavija in Fontana."
5. Silva: „Take vstopnine (600—800) za en večer si študentje v 

lokalih , k i niso namenjeni samo njim , ne morejo p rivošč iti."
6. Karin: „Cene nam sploh niso dostopne. Vsaj kake 

mladinske plese bi lahko imeli, k i ne bi b ili tako dragi. Še 
posebno zdaj, za novo le to ."

7. Nada: „Cene so vse previsoke za m lade."
8. Tjaša: „So vse veliko previsoke."
9. Lara: „Cene v restavracijah so za mlade previsoke, saj smo 

odvisni od staršev in nimamo to liko  denarja."
10. Blanka: „Cene v disko k lub ih  so povsem nedostopne."
11. Goran: „N e vem, zakaj so tako visoke cene v družbenem 

sektorju. Fontani, Slaviji. Privatniki (Anderlič) pa lahko imajo 
nižje; to  je po moje zaradi monopola teh restavracij, ker vedo, da 
mladi nimajo kam, pa cene dvigajo."

12. Janja: „V  restavracijah, kamor gredo praznovat tud i 
starejši, mi m ladi nimamo kaj iskati, ker so cene za nas 
previsoke."

13. Borut: „Cene so za študente pa tu d i dijake pretirane. 
Takih prireditev si res ne moreš p rivoščiti več k o t enkrat le tno ."

IV. A L I SE T l ZD I, D A JE  Z A Z A B A V O  V M ARIBO RU ČEZ 
LETO POSKRBLJENO?

1. Dragan: „Zabave je v Mariboru premalo, tako  čez leto ko t 
tud i za praznike, ko t je novo le to ."

2. Silva: „Problem  je z m ladim i, k i se napijejo. Zabave se 
potem večinoma spremenijo v izgrede."

3. Erna: „N e zadržujem se dosti na zabavah, m islim pa, da bi 
b ila lahko boljša glasba, pa tu d i prostori so problem ."

4. Jolanda: „Vse preveč imamo pajzlov, pravih lokalov za 
mlade pa skoraj ni. Mladina res nima drugega ko t lokale, kjer se 
to č ijo  alkoholne p ijače."

5. Silva: „T o , kar imamo v Mariboru, ni zabava, ampak 
snobizem. Žal ni lokalov, k i bi b ili dostopni vsem mladim, prav 
tako pa ni takšne zabave."

6. Karin: „Zabavni plesi, k i so dostopni nam, so le na šolski 
plesi, teh je pa prem alo."

7. Nada: „Čez leto je vse skupaj strašno slabo, pa tud i zdaj, za 
novo leto, ne vem, če bo kaj bo lje ."

8. Tjaša: „Jaz nimam kam iti kjer b i se lahko dobro poču tila ."
9. Lara: „La h ko  b i ustanovili k lub , kjer bi se bolj ukvarjali s to  

problem atiko in k i bi bolj resno delal ko t k lub  mladih. Za starejše 
je lažje, ker imajo denar."

10. Blanka: „N i samo ples zabava, lahko bi se organizirale 
podobne prireditve ko t na gimnaziji Miloša Zidanška. Vem pa, da 
je  prostor problem ."

12. Borut: „Zabave ni ve liko, vsaj v Mariboru ne. Tako smo že 
nabiti z disko in jazz glasbo, da na fo lk lo rn o  čisto pozabljamo. 
Manjka nam zavesti in boljša organiziranost."

lucijan vihar
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Pričujoči te k s t je  nastal k o t posledica posvetovan ja  o s tripu , ki ga je  v M arib o ru  17. in  18. novem b ra  o rg an iz ira la  revija  O tro k  in družina. 
Na posvetovan ju  se je  v g lavnem  govorilo  o stripu  sam em  ozirom a o izraznih  sredstvih  le -tega . D elom a so p rikazali tu d i razvoj stripov  
ta k o  v svetu  k o t pri nas. U g otov ljeno  je  b ilo , da s trip  v določeni m eri stagnira  (posebej d om ač strip) in da bi m u  bilo potrebno  p o m ag ati. 
K ako  p om ag ati je  ostalo  odprto  vprašanje . . .
Tovariš R ački je  podal zelo  zan im iv , z d iapozitiv i obogaten  re fe ra t o o trošk i k rea tivn osti v stripu; učenci slovenskih  osnovnih  šol so 
v p ro gram u prib liževanja  stripa m lad im  sam i risali strip  na dano tem o .
Slišali sm o  tud i re fe ra t o stripu  ob p rim eru  dveh italijanskih  av to rjev  (С герах, B uzzati). R e ferat je  bil zan im iv  sam o za s troko vn jake , za 
la ike , k i so bili skoraj v večin i, pa žal predo lg  in razvlečen . . . ,  na koncu  pa celo nezan im iv .
N aslednji prispevek je  p rikazal razvoj stripov in s likan ic  v P ionirskem  listu  (zgodovinske, zn an stven o -fan tas tičn e  zgodbe, te m a tik a  
N O B  . . . ,  zelo  m alo  sodobnih te m ). Želim o  si več posvetovan j, vendar na širši osnovi . . .

S trip  oz. „zgo d b a  v s likah" je dokaj m lad medij. Je  pro izvod zgodo
vinskega razvoja — predvsem interesa kapita listične industrije  ku lture, da 
kontro lira  tud i ta medij in m anipulira s potrebam i publike ter ga naredi bolj 
dostopnega za meščansko ideologijo  in vrednote , ki enostavno požirajo 
sporočila komercialnega stripa. Za kom ercia ln i strip  pa je značilno, da se 
posveča samo eni s truk tu rn i razsežnosti stripa — bodisi pripovedovanju 
zgodbe, brez prave dram atske gradnje, opisovanju likov ali pa nizanju gra
fično  in pomensko praznih sekvenc, ki zajemajo kom aj osnovne „ t ip ič n e  
las tnos ti" danega stripskega žanra. Takšno siromašenje stripa pa om eni 
zakrnitev „s tr ip ske  senzib ilnosti" bralcev, s tem  pa je  strip  potisnjen v 
drug i plan oz. na področje površne zabave — dom inantna, e litna kultura 
ga lahko mirne duše ignorira, s tem  pa potrju je  svojo zakoreninjene 
ustaljene okvire. Glede na tako im enovano sekundarnost stripa p a f  
b ilo potrebno obravnavati tem e ljito  in ce lov ito , ne le v n je j 
ski, ampak tudi v  s truk tu rn i razsežnosti, ki o d lo j 
„v s a ko d n e vn o " učinkovanje oz. družbeno ,

S trip  (Angl. — linija, črta, trak . . .) s j  
pripoved, po navadi so slike o p r e m l^ f l^ ^ e  pejSsnjuje
in povezuje dogodke na s l i k q ^ ^ |  t ^ P ^

a, Zagreb 1969
^  i S K A  -  ŽV, str. 170)

To je  ena izmed m n ^ K i š ^ P P L e - te h  b i lahko napisal vsaj še
deset, vendar pa ne bi ^ » e g ^ ^ n o v e g a ,  kajti de fin ic ije  se med seboj 
b istveno ne razlikujejo. H p f e r  pa se mi zdi ena od teh bolj dostopna in 
razumljiva od drugih:

S trip  je oblika in sosledje skic (kadrov), ki jih  obliku jeta dva različna 
koda: s likovni in besedni.

Torej, ko t je  iz defin icij razvidno, s trip  tem elji na pripovedi. Pri tem  pa 
gre lahko za samo pripoved ko t tu d i za nosilce (glavne junake) le te. V tem 
pa se strip  naslanja na ce lo tno trad ic ijo  epskih pripovedi in na nekatera 
pripovedna pravila, ki jih  je do loč il že A ris to te l.

Pri stripu torej ne gre za nekaj, kar bi se pojavilo  nekega dne in zaži
velo v svoji o rig inalnosti, ampak za določene smeri v  posredovanju spo

ročil, namenjenih za ohran itev določenega tipa razredne družbe na dani 
s topnji razvoja, ki pa so na neki zgodovinsko do loč ljiv  datum  dobila svojo 
prvo tehn ično  obliko.

T radicija je  že, da se vsaka zgodovina strip  začne z do lgo  in natančno
razpravo o n jegovih daljnih predr 
skim i risbam iv A ltam iri, ec 
keram iki . . ., ve n d a rj 
Hogarthove i 
nih faz:

Začelo se je pravzaprav že z jam - 
je rog lifi, s prizori grških junaštev na 

Lga predhodnika stripa im enujem o 
eno samo tem o skozi več razvoj- 
ress, H aro lt's  Progress . . . 

Svojo hum oris tično  serijo M ax und 
ega stripa in neposredno vplival na Frede- 

rvih s tripov Katzenjamer Kids (pri nas znano 
trip , kakor ga poznam o danes, pa je nastal v letih

1 8 9 ^ ^ B v  Л А  in je  torej sodobnik film a 11895) in radia (1896). Časopisni 
m a je W o s e p h  P u litze rje  z nam enom , da bi povečal naklado svojega ča
sopisa N ew  York VVorld, lansiral leta 1893 nedeljski dodatek z eno barvno
stranjo, na kateri je poskušal reproducira ti um etniška dela. Vendar ideja ni
uspela, in tako se je od ločil za objavljanje izvirn ih v in je t. Med risarji le-teh 
je bil Richard Felton O utcou lt, ki je leta 1895 začel ob javlja ti serije živahnih 
vin jet, ki so opisovale vsakdanje dogodke v new yorški proletarski če trti 
Hogan’s A lley. Osrednja oseba teh v in je t je bil deček opičjega videza, k ije  
bil neprestano oblečen v rum eno spalno srajco. Serija je  doživela fan tas ti
čen speh in je najprej privedla do časopisne vojne, katere akterja sta bila 
Pulitzer in Hearst, pozneje pa do neverjetnega razmaha stripa. Zdi se, da 
so časnikarji hoteli nadoknaditi obdobje tja od Gutenberga dalje. S trip  se 
je širil s tako naglico in v to liko  oblikah, da bi potreboval m nogo več papirja 
kot sicer, če bi hotel našteti samo naslove s tripov in publikacij. Naštel bom 
samo nekatere: Bring ing up Father (Družina Tarana), Blondie (Korenčko
vi), Ab ie  the A gen t (A gent Abie), Gasoline A lley/Tarzan, Flash Gordon, 
Rarebit Friend, L ittle  Nemo, Crazy ca t . . . Posebno poglavje je  W a lt 
D isney s svojim i svojim i strip i (M ickey Mouse, Donald Duck, P luto the 
Dog . . . ) ,  ki enkratno prikazujejo „A m e ric a n  w ay  o f life "  in vse kar iz tega 
sledi (prem oč „v e lik e g a "  nad „m a lim " )



SREČEN R O J S T N I D A N , M IK I M IŠ K A , IN  ŠE M N O G O  LETI
Res je, M ickey letos praznuje svoj petdeseti ro jstn i dan. Precej časa je 

že m inilo, odkar je  bil prvič narisan s peresom Uba Ivverksa (W alt Disney je 
podal samo idejo in obliko svojega glavnega junaka.)

Poleg že omenjenih, še danes popularn ih s tripov (B londie je npr. še 
danes najbolj bran strip  na svetu) najdemo vse m ogoči stripski šund 
(Kung-fu strip i, slabi strip i z vojno tem atiko  . . .), ki ga kvaliteten strip 
(Alan Ford, Princ Valiant . . .) ne more zadušiti in ravno zaradi tega se 
ustvari napačno in negativno mnenje o stripu:

. . . s trip  je  sestavni del tendenc takšnega tiska, ki vsebuje vse več slik 
in vse manj misli in resnega obveščanja, s tem  pa postane instrum ent po
neumljanja, ponavadi pa tud i m oralne in intelektualne zastrupitve bralcev, 
posebno m ladine . ! . zaradi svojega slabega vpliva na psiho in in te lekt 
o trok in m ladine je bil strip  podvržen k ritik i pedagoških in prosvetno-kul- 
tu rn ih  delavcev, kar pa ni m oglo ustaviti nadaljnjega širjenja stripa.

(Enciklopedija Leksikografskog zavoda, Zagreb 1969 
Vol 6, SK A ŽV str. 170)

Kar pa zadeva dom ači strip, se da kar na h itro  ugo tov iti, da je stanje 
pravzaprav porazno in da krepko nazaduje tako dom ači ko t tud i tu ji strip  v 
naših publikacijah. Publikacij skorajda ni — če vzamem, samo za primer, 
Dječje novine iz Gornjega M ilanovca. Te so pred leti same izdajale kar 20 
publikacij, katerih vsebina je  bila popolnom a ali vsaj delno posvečena s tr i
pu. Danes to  izdajateljsko podjetje izdaja samo tri stripske publikacije: Ni- 
kad robom , EKS A lm anah, M ikijev almanah.

Zakaj takšno stanje, ne verni M islim  pa, da so zanj krivi uredniki, ki si 
enostavno ne upajo izdajati stripskih publikacij in zdi se, da jih  je celo sram 
stripa. S stripom  naj se ukvarjajo ljudje, ki se spoznajo na stripsko tem ati
ko in zagotavljam  vam, če bo do  tega prišlo, da boste v bodoče brali boljše 
stripe in da vam  več nihče ne bo očita l, da se poneum ljate, če berete strip.

Prvi korak h kva lite ti in razvoju stripa pri nas je  že dosežen, namreč 
skpuina beograjskih entuziastov je začela izdajati revijo Pegaz, ki je prva 
jugoslovanska revija za teorijo  in zgodovino stripa. Ti entuziasti v id ijo  v 
stripu predvsem um etnost, ki jo je treba razširiti po najnižji m ožni ceni (av
to rji so se odrekli celo honorarju .) M arsikdo bi jim  moral slediti. Poleg te 
revije se sicer ustanavljajo razna stripska društva, ko t so: K lub devete 
um etnosti iz Ljubljane, Novi kvadrat iz Zagreba . . .

. . . n im am o pa in verjetno ne bom o n iko li im eli dobrega stripa na 
področju, ki predstavlja po svetu glavnino — to  je avanturističn i in pusto
lovski strip. Dosedanji poskusi so klavrni: partizanska in zgodovinska te 

matika se nista obnesli, kar pa zadeva epigone, ki posnemajo tu je  junake 
in tu je  zgodbe, je oč itno, da ne m orejo konkurira ti z o rig ina ln im i angleški
mi, ameriškim i in francoskim i strip i. Slovenska zemlja, značaj ljudi in naše 
razmere pa niso naklonjene našim junakom .

Franc Zupan: Masovna ku ltu ra  — strip , Problem i Vol 7 štev. 73-74, 
str. 92 Ljubljana 1968

S to v . Zupanom  se lahko strin jam o sam o glede klavrnih poskusov, 
m edtem pa, kar se tiče  naše zgodovine, n jenih junakov (naseljevanje S lo 
vanov, NOB . . .) lahko tov. Zupanu ugovarjam o. Sam o za primer bi nave
del stripsko zelo primeren Finžgarjev roman Pod svobodnim  soncem ter 
Radilovičev in Furtingerjev strip  Kroz m inula stolječa, ki obravnava našo 
preteklost in je bil pri nas vsaj že desetkrat objavljen.

Tudi tuja tem atika v našem stripu je lahko uspešna. Ko je v  „P lavem  
v jesn iku " izhajal strip  Sherlock Holmes avtorjev Furtingerja in Radiloviča, 
je bil dalj časa najbolj priljub ljeno branje v tem  tedn iku, čeprav je moral 
konkurirati najboljšim  tu jim  izdelkom.

Poglavje zase je s trip  M irko in S lavko, ki s svojo priljub ljenostjo  prese
ga vsa komercialna pričakovanja, kar so znali uredniki pri , , Dječjih 
novo s tih " dobro izkoristiti — kvalite ta je žal trpela.

V S loveniji im am o m ožnost, da v zveščkih ob jav im o vseh 45 zgodb o 
pustolovščinah Zvitorepca, T rdonje in Lakotn ika. Prepričan sem, da bi šle 
za med, denar pa bi ostal v Jugoslaviji (tu ji stripi se plačujejo z devizami, 
pa še dragi so — urednik S tripo teke je  pred leti samo za štiri pasice, to  je 
dvanajst skic, stripa Lucky Luke ali po naše Srečni Luka plačal tisoč novih 
d inarjev), pa tud i M ustrove slikanice bi lahko izdali v knjižni ob lik i, saj so 
bile le-te enako priljubljene tako „v č e ra j"  ko t „d a n e s " .

Večer, Delo . . ., kaj počnete?
Kar zadeva domači in tu ji s trip  pri nas bi nazadnje om enil: na strip  so 

se bralci že navadili in ga bodo hoteli b rati še v prihodn je , ker pa je to  (izda
janje stripov) za družbo v ir dohodkov, se bo strip  pojavljal tu d i v prihodnje. 
Da bo strip  zavzel mesto, ki mu pripada, bo treba še veliko sto riti. Potre
bno bi b ilo  ustaviti propad domačega stripa, dv ign iti kvalite to (Kostja 
Gatnik — Magna Purga) in obdržati avtorje  dom a. Z dobro  organizacijo bi 
se dalo marsikaj s toriti. Dela naj se lo tijo  strokovn jaki, ki naj s svojim  delom 
prispevajo k razvoju družbe kot kateriko li d rug i delavci. Tuje  strip  agencije 
zaslužijo m ilijone dolarjev, mi pa samo sto jim o in se čud im o njiovim  zasluž
kom.

P ap irje  m rtev — razen toaletnega papirja!
Naj živi poslikan in popisan papir oz. strip!

Iztok Jančar

H
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Vse kaže, da sto ji pred nami nov ku lt lepote, ki se že zrcali v nekate
rih sodobnih um etniških izdelkih, največ v film ih , čeprav gre za sedaj 
predvsem za posamezne stvaritve , ki jih  ni m ogoče razvrščati v kakr
šnakoli gibanja ali struje. Obenem pa se vse bolj pojavlja oč itno  dejstvo, 
da današnja um etnost poskuša najti izhod iz tem ačnosti, absurdnosti in 
kaotičnosti našega stoletja, ki se je dodobra zasidrala tud i znotraj um et
nosti same, ter prav na tej podlagi že uveljavlja nove vsebinske aspekte in 
nove estetske form e. Toda ker trad icionalna um etnost (npr. literatura) 
zaradi oč itno  omejene izrazne m oči n i več sposobna zadovoljiti potreb, se 
pretežna večina estetskih in vsebinskih inovacij koncentrira  okoli film a ali 
e lektronske glasbe, kjer gre za odvisnost od naglo razvijajoče se 
znanosti, ki nenehno om ogoča nove izrazne m ožnos ti.'V se  kaže, da je 
ravno film , ki se v  zadnjem času uspešno osvobaja herm etičn ih konven
cij teatra, tis ti m edij, ki že posreduje nova vsebinsko oblikovana izhodi
šča, katera se pretežno gibljejo okoli obnovitve  kulta dekadenčne lepote.

Lahko b i trd ili, da sodi med tovrs tne  poskuse tu d i zadnji film  Kena 
Russela „V a le n tin o " , režiserja, katerega poznam o po m očno samosvojih 
kreacijah (Zaljubljene ženske, D ivji mesija, Lisztomanija, Dem oni, Gustav 
Mahler, Tom m y), kjer se zrcali specifičen estetski pristop zgoščevanja 
s im bolov ko t kompenzacija trad ic iona lne dram aturg ije  naslonjena na gle
dališke konvencije v proporcionalnem  razvoju dogodkov z jasno osrednjo 
linijo in potrebo po treh enotnostih . Tovrs tn i izdelki dandanes niso več 
osamljeni, tem več postajajo iz dneva v  dan bolj pogosti, pa naj gre za 
mlajšo ali starejšo generacijo režiserjev (Chabrol: A liče; Roeg: Ne obračaj 
se, Kubrick: Воггу L indon; V isconti: S m rt v  B enetkah..). Valentino je  t i 
pičen Russelov film , ki na eni strani nadaljuje ideološko naravnanost prej
šnjih del, obenem pa uveljavlja lepoto ko t estetsko izhodišče, ki pripoved 
sšm o šele om ogoča, jo  determ inira in zaključi. Oba osnovna m otiva  se 
združujeta s sim bolno stilizacijo, ki presega trad ic iona lne sheme in ob i
čajne pristope, zato pa kot taka odpira tis te  horizonte, za katerim i teži 
sodobna um etnost. Film govori o tip ično  Russelovi nonkonform ističn i 
osebnosti, ki se s pom očjo lepote na eni in inven tivnosti na drugi strani 
uspe vzd ign iti nad povprečje m nožice, katera ga obožuje in postavi na 
prestol božanstvenega, obenem  pa sovraži, ker je viš ji od nje in ker ne 
razume n jegovih nenavadnih potez in karakternih lastnosti. Valentino 
(igra ga R. Nurejev) je podobno ko t prejšnji Russelovi pro tagon isti (To- 
m m y, L iszt...) pol bog, pol žrtev, človek, ki pleše, vendar pleše na robu. 
Je razdvojen, ker sicer v id i m ožnost izhoda v Nataši (igra jo  M. Philips), 
ki je  personifikacija  um etnosti in lepote, vendar ga m nožica, ki zahteva 
svoj p rim itivn i organizem  (v stilu opo rtun is tične  cipe) vedno znova po te 
gne nazaj in na koncu tud i un iči. Pomaranča se odko ta li, Nataša pa izve
de spektaku larno lezbično poroko, saj d ruge ustn ice niso več zanim ive, 
ker Valentino je samo eden, toda če ne bi b ilo  njega, bi bila žrtev ona.

K ot sm o že ugo tov ili, je glavni estetski e lem ent film a lepota, zrcali se 
v ob likovnem  (v kom poziciji kadra in skrbni konstrukc iji am bienta) ko t v 
vsebinskem ali em otivnem  okviru (personific irana v  Valentinu in Nataši). 
Lepota ni samo scenski okras, tem več je osrednje gonilo , avto r se pred
stavlja ko t estet, ko t um etn ik, pri katerem  koncept lepega nadkriljuje 
m oralni koncept. S tem  se film  vrača na tista načela, ki so jih  uveljavili v 
prejšnjem sto letju  Gautier, Boudelaire, W ild e ... o dekadenci in larpurlar- 
tizm u (aluzija na VVildeovo Salom o), se pravi o tem , da je um etn ik pred
vsem ustvarjalec lepega in da sta um etnost in lepota najvišji kreaciji, ki 
ne nosita nobene odgovornosti, zato sta im uni pred zunanjim i m oralnim i, 
socia ln im i in drug im i oč itk i. Um etnost je nekoristna in sama sebi name
njena, vendar lepa (Gautier); vse kar je koris tno  je  grdo.

Socialn i okvir in prostor n im ata prave akcijske funkc ije  (ko t npr. pri 
vvesternu), film  je sestavljen iz skrbno sestavljenih s im bolov z zelo 
s istem atičn im  odnosom  do vsakega detajla, ki zadeva scenografijo , 
kostum e in ob robno skupino igralcev. A gres ivno rdečkasti ton i dekora 
(dekadenca), beli m arm ornati k ip i, lepota v ogledalih in razpoloženjska 
glasba pričajo o izrednem posluhu za govo rico  in izrazno estetiko.

-M AR KO -
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A li se bo morda kdo vprašal, zakaj 
so b ili f i lm i Somrak bogov, 
Am arcord, Ameriški g ra fiti in 
Ameriška noč v okviru Filmske 
scene prikazani ko t prvi in zakaj 
ravno po tem vrstnem redu?

Če b i si hoteli ogledati res 
najvažnejša dela, katera so s stališča 
razvoja film ske estetike in zgodo
vine res najpomembnejša, b i morali 
začeti z ogledom k inotečnih  film ov, 
k i pa so na vo ljo  gledalcem samo v 
kinotekah. Tako so nam ostali na 
razpolago samo odkupljeni f ilm i 
jugoslovanskih distributerjev, k i jih  
je zelo malo v primerjavi s celotno 
kva lite tno svetovno film sko  p ro iz
vodnjo. Prikazujejo se po ne
kakšnem vrstnem redu, kjer velja 
načelo, da se f ilm  prikazuje, ko liko r 
je  kopija  trenutno prosta. Izbrani 
program film ov film ske scene 
vsebuje dokaj kvalitetna dela, k i so 
med seboj dovolj različna in po 
svoje zanimiva. In tako jih  lahko v 
metodi primerjanja z ostalim i f ilm i 
estetsko opredelimo.

Prva dva film a  Somrak bogov in 
Amarcord sta delo italijanskih 
ustvarjalcev Luchina Viscontija  in 
Federica Fellin ija, dedičev to lik o  
opevanega povojnega filmskega stila 
neorealizma, k i je s svojim
značiln im  stališčem moralne odgo
vornosti do porajajočih se družbe
nih pojavov ponesel sloves ita lijan 
ske kinematografije v internacional
na merila.

V isconti, po rodu iz bogate
milanske aristokratske družine, si 
tematsko navadno izbira za f ilm  
družbeno značilne pojave in 
določena prelomna obdobja zgodo
vine. Je mojster analize in 
pojasnjevanja psihologije svojih
dramskih likov, kar mu pa večkrat v 
osnovi služi tu d i ko t tema. Njegovo 
aristokratsko poreklo ga nasploh in 
vedno opredeljuje k o t avtorja, saj se 
skoraj vse njegove film ske zgodbe 
dogajajo bolj v visokih družbah. Že 
to , da je  sam aristokrat, to  priznava, 
se zaveda in  se tega ne sramuje, mu 
omogoča, da z neusmiljeno, trdo  
roko udriha po zlaganih idejah in 
bolnostih  lju d i, k i so, k o t je v 
njegovih f ilm ih  vedno moč opaziti, 
b ili in bodo tis ti, na katerih sloni 
usoda družbe.

O FORMI 
Mojster klasične pripovednosti in 

ljub ite lj Shakespeareja se odreka 
podajanja vizije prihodnosti. Pod^a 
nam dejstva, k i j ih  v fabulativnem

0 FILM
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okviru hladno in neprizadeto niza 
drugo za drugim . Toda kdo bi zdržal 
dve u ri gledanja neosebnega, 
nekomunikativnega podajanja dej
stev?

Vsi vemo, da v nekem 
sporočilnem sistemu, bodisi da so to 
fakultativna predavanja, po litična  
agitacija, pogovor dveh na cesti ali 
pa preproste tv  reklame, kjer se 
podajajo ali prenašajo absolutne, 
subjektivne ali pa pragmatične 
resnice v filozofskem  pomenu 
besede, so vedno in povsod prisotni 
načini tega prenašanja. A li je potem 
lahko takra t, ko je vsebina sporočila 
sama po sebi zelo močna, sam način 
podajanja manj intenziven?

A li ni ravno intenzivnost načina 
podajanja tista, k i vsebino tud i 
do loč i — do loč i njen učinek?

Nima smisla, da sedaj ustvarimo 
preko tega novo tezo o relativnosti 
vseh filozo fsk ih  absolutnih resnic. 
Ostanimo pri umetnosti, k jer nam 
že zdrava pamet narekuje, da je 
„ t is t i način in tenzivnosti", o kateri 
govorimo, v resnici forma.

A li lahko obstaja intenzivnost 
podajanja neke stvari brez načina 
podajanja vsebine? M islim , da ne 
more. Če govorim o o intenzivnosti 
ko t samo o ko lič in i vložene 
energije, o načinu pa ko t o o b lik i te 
energije, s katero se vsebina na 
nekem določenem kom un i
kacijskem nivoju prenaša, potem je 
umetnost to lik o  različna od 
življenja, ko liko r se v umetnosti ko t 
komunikacijskem sistemu intenziv
nost in način združita v form o. 
Forma je torej moč načina ali 
intenzivnost načina podajanja.

In če se vrnemo spet k V iscontiju , 
ugotovimo, da je ravno njegovo 
podajanje form e tis to , k i nam s 
svojo intenzivnostjo načina pričara 
v iz ijo  prihodnosti. Čeprav nam na 
prav literaren način pripoveduje že 
znana zgodovinska dejstva, jih  
pripoveduje v takšni ob lik i, katera 
lahko deluje samo v kontekstu 
relacije preteklost—sedanjost—pri
hodnost.

Spomnimo se samo množice 
simbolov tedanjega porajajočega se 
fašizma v Somraku bogov, k i jih  
kamera neprisiljeno lovi v g lobin
skem planu kadra vedno, kadar ko li 
je  dogajanje v prvem planu premalo 
poudarjeno v razvoju te ideja. F ilm  
je p reprič ljiv , saj vsebino obdela s 
takšno ob liko , da tis ti f ik c iji,  tis ti 
v iz iji realnosti na platnu res 
verjamemo.

0 FILMIH 
FILMSKE SCENE

Sploh pa se včasih težko govori o 
fo rm i ali ob lik i, k i je včasih tako 
dobro skrita in spojena z vsebino, da 
tvo ri skupaj eno samo celoto, k i 
diha in deluje na to liko  p reprič ljiv  
način, da se oblike sploh ne 
zavedamo. Tu je  V isconti mojster, 
saj je vsa njegova forma podrejena 
vsebini na takšen način, da nam je 
pri njegovih film ih  skoraj važenjša 
sporočilna vsebinska komponenta. 
Torej V isconti fo rm o obvlada in jo  
podredi vsebini.

Če samo v primerjavo navedemo 
film  W ilma Wendersa Ameriški 
p rija te lj, f i lm , k i je  b il na sporedu in 
še bo, pa lahko rečemo, da režiser 
prav tako oblada form o in vsebino, 
vendar na takšen način, da delujeta 
vsaka posebej za dosego istega cilja 
— preprič ljivosti.

A li lahko potem rečemo, da je 
V iscontijev t ip  film a  racionalen tip  
(če vsebino enačimo z racion, 
fo rm o pa z emocijo) VVendersov 
racionalno-emocionalen t in . nnr. 
novejši ameriški eksperimentalni film  
pa samo emocionalen t ip  film a , saj 
se ukvarja samo z elementarnim i 
film sk im i izraznimi sredstvi, k o t so: 
svetloba — senca, zvok — tišina?

Federico Fellin i je  kreator 
osebnega stila, v katerem so vidne 
dokumentarne, lirske in realistične 
komponente. Obseden je  od ideje 
človeške samote, od „astronomske 
razdalje, k i deli človeka od 
človeka". Zaskrbljen je  zaradi sveta, 
k i ga obdaja, ne more več ne lju b iti 
ne sovražiti. Njegovi a tribu ti 
katerega sveta brez ljubezni so 
ravnodušnost, cinizem, prezasi- 
čenost, pomanjkanje plemenitih 
vzgibov itd .

O PRETEKLOSTI

Poglejmo, s kakšno lahkoto je 
naredil Fellin i f ilm  Am arcord. 
Spomnimo se sekvence, k i kaže 
življenje v gimnaziji in njihove 
profesorje. K o t da bi se stari 
p rija te lji dob ili v soboto zvečer ob 
vrčku hladnega piva in se 
pogovarjali o skupnih spominih. 
T isti najbolj trag ičn i trenu tk i, k i 
sčasoma postanejo material za 
pripovedovanje najbolj veselih zgod
bic, služijo Fellin iju  k o t sredstvo za 
beg iz izobilja in tempa našega časa, 
obenem pa mu ko ris tijo  ko t prikaz 
njegovega pogleda na sedanjost, do 
katere je apatičen, neopredeljen. A li 
je njegova vizija prihodnosti 
pesimistična?

Gledalci se ob gledanju film a  sicer 
zabavajo, vendar pa jih  prav tako 
tud i presune. In kaj je torej tis to , 
kar nas gane, če je v film u  res vse 
tako smešno? Kako to , da vsi 
ču tim o, da gre za nas same, da se 
zavedamo, da je  f ilm  lahko tu d i naše 
ogledalo. In k ljub  vsemu, kar 
obču tim o , nimamo možnosti za 
drugačno življenje. To življenje, od 
katerega se hočemo odtrgati in ga 
neizprosno obsojamo, je žal edino, 
k i smo ga im eli, k i smo ga živeli. Za 
življenje drugih nam je vseeno, kar 
pošteno priznajmo. To je tis to , kar 
nas gane in nas spravlja v zadrego. 
ČeDrav se na vse načine trud im o, da 
bi se odtrgali od te komedije, se 
hkrati še predobro zavedamo, da si s 
tem režemo glavo in se trgamo.

O STRIPU IN GLASBI

Fellin i nas s svojim protagonistom 
advokatom popelje skozi svet 
preteklosti, z n jim  povezuje vse 
dogodke in jih  spravlja v nekakšen 
kronološko gledljivi red. Nasprotno 
pa nam George Lucas v film u  
Ameriški g ra fiti predstavi sedanjost 
v o b lik i preteklosti na mnogo bolj 
eksakten način, brez tistega 
monstruoznega, iluzornega Fe llin i
jevega hrepenenja.

Lucas se je v novem ameriškem 
film u  oddaljil od stereotipne, 
klasične hollywoodske produkcije 
zlagane estetike. Spada v tis to  vrsto 
avtorjev ameriške kinematografije, 
k i z vzhodne obale ameriške celine 
prihajajo na zahod in svežijo 
tamkajšnjo p rodukcijo  s svojim 
načinom mišljenja in ustvarjalnim 
postopkom.

A li je glasba v Lucasovem film u  
samo ilustracija slike ali ima tud i 
pomen v samem kontekstu film a 
ko t celote? Rock and ro li je imel 
tud i sociološki in psihološki pomen 
v tedanji družbi in je b il 
nerazdružljivo povezan z načinom 
življenja tedanje m ladine. Toda rock 
and ro li je tud i ritem , v film u  ga 
moramo razumeti k o t imaginarni 
izvor glasbe, saj razen v posnetkih 
gimnazijskega plesa in v posnetkih 
radijskega studia nismo nikjer 
opazili izvora glasbe. Glasba ne 
deluje vsiljivo. Kompletna tehnič- 
no-slikovna montaža je podrejena 
ritm u  rocka in nam omogoča 
gledanje film a  na istem nivoju, ko t 
ga poslušanje rock and rolla nudi 
poslušalcu.

Če so Lucasova neposredna 
inspriracija b ili s trip i, kar je večkrat 
razvidno iz načina izreza nekega 
dogajanja in vezave teh kadrov v 
večje celote (najmlajši Теггу kupuje 
alkohol za svoje dekle), potem 
lahko tu d i rock and ro li v film u  
razumemo in obču tim o na podoben 
način. Že to , da nam Lucas nudi 
glasbo takra t, ko slika neposredno 
ne izvira iz inspiracije stripa, 
potrju je  to  dejstvo.

In ali niso g ra fiti že sami po sebi 
elementi stripa?

Lucas se sprašuje: „K a j smo b ili 
včeraj in kaj je danes od tega 
ostalo? "

G rafiti, nejasni napisi, če ne po 
zidovih pa vsaj na ploščah ali na 
film skem  traku , teh modernih 
pomagalih kolektivnega in m nožič
nega občutenja.

TR U FFA U T

V Franciji se vse od leta 1915 s 
pojavom „anangarde", gibanja, ki 
proklam ira vizualno samostojnost 
film a, vršijo nenehne spremembe. 
To so začetki zvočnega film a  z 
Janom Vigojem in Renejem 
Clairom; pojav črnega realizma z 
Jeanom Renoirom, Marcelom Car- 
nejem in Julienom Duvivierom; f ilm  
druge svetovne vojne z Н епгу је т  
C louzotom, nato pojav „cinem a d ' 
adapta tion", k je r se je  delo režiserja 
sestojalo izk ljučno  v doslednem 
sledenju scenarista, in končno s 
koncem 50 let, ko se pojavi „nov i 
va l". Predstavniki so Francois 
T ru ffau t, Jean Luc Godard in Alain 
Resnais, k i postanejo centralne 
osebnosti svetovnega film a 60 let. In 
prav s film om  Ameriška noč 
T ru ffau t poudari in do popolnosti 
prikaže značilnosti novega vala, k i 
se je  odrekel ustaljenega načina 
proizvodnje in klišejske izdelave 
fabule, jezika in načina prikaza. 
T ru ffau t ne bi b il T ru ffau t, če ne bi 
izpovedal svoje velike ljubezni do 
film a tako, ko t jo  je  edino lahko, ko 
je  prikazal hollywoodski način 
ustvarjanja. Ko žaluje za dobrim i 
starim i časi, izpove na zelo eksakten 
način svojo ljubezen do film a 
(črno-bele sanjske sekvence, kjer 
k o t o trok krade reklamne fo to 
grafije film ov), ta pa je nujno 
potrebna, če se hoče film  estetsko 
in medijsko nagrajevati in iskati 
novih možnosti v razvoju.

Igor Pediček

IH FILMSKE SCENE
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V uredništvo našega lista je  prispel tekst, ki ga v ce lo ti objavljamo, 

priložen je bil sprem ni dopis. V  njem se avto rju  teksta NE, TAKO  PA NE, 
očita „ iz re d n o  skrom no razum evanje" problem a s poudarkom  na koncu 
dopisa: „M is lim , da je njegova (tekst: Ne, tako  pa ne — op. — si) edina 
koristna stran v tem , da potrebuje odgovor, ki bi pojasnil kaj več. Zato v 
prilogi pošiljam  tak te k s t."  Ta tekst je  oč itno  samo dopo ln ilo  članku NE, 
TA K O  PA NE in še ne ce lovito . Tako se ko t avto r teksta NE, TAKO  PA NE 
ču tim  obvezanega, da pojasnim še nekatere stvari (en del teh naporov je 
zapisan v  tekstu Ja, tako pa ja !).

Čudno je, da so se reakcije na tekst Ne, tako pa ne pojavile (vsaj tiste 
uradne) petdeset dni po njegovi objavi v in ternem  glasilu VEKŠ, v Krpanu. 
Malo manj čudno je, če upoštevam o, da je tekst, ki je  bil objavljen v Ka
tedri št. 4 —5, samo parcia lno povzet (1 /3 ) in da se tekst nanaša na 
konkre tno m etodo log ijo  točkovan ja  družbeno-po litične  aktivnosti š tu 
dentov, ki je  bila v  ce loti objavljena v Krpanu. Priznam, da tretjina  teksta 
ne more da ti ce lo tno sliko problema in priznali boste, to v . M ulej, da je tež
ko na osnovi tre tjine  teksta ob jektivno  trd it i, da avto r „iz raža  popolno ne
razumevanje potreb študenta ko t bodočega s trokovn jaka". M ogoče je  
edina napaka v tem , da teksta nism o v ce loti povzeli.

Zdi se, da sva bila lansko leto okupirana z istim  problem om : vi na 
„ v rh u "  m ariborske univerze, jaz pa ko t ak tiv is t ZSM S na VEKŠ. Cilj, 
katerega smo si dem okratično zastavili (aktiviran je študentov, šolanje 
celovite osebnosti ipd.), sm o sprejeli in pričeli razm išljati o načinu, kako ga 
doseči. Lansko leto smo na sestankih 0 0  ZK na VEKŠ razpravljali o m eto 
do log iji in sem bil skoraj osamljen v zavračanju ponderiranja in podpisa v 
indeks ko t načinu kako p riti do cilja. Na enem od teh sestankov sem pred
lagal drugačno m etodo log ijo : isto m etodo log ijo  so po neuspehu ponderi
ranja „ iz u m ili"  na novo (glej tekst: Ja , tako pa ja ).

Tekst NE, TAKO  PA NE je  kritika načina in v nobenem  primeru ni kri
tika cilja!

Drži ugo tov itev, da srednješolski režim navaja na pasivnost in čaka
nje. To velja tud i za osnovnošolski sistem . A li je  potrebno čakati na po lno
letnost (vpis na univerzo) in šele nato vzgajati m ladega človeka? Kaj pa 
oni, ki se ne m islijo  in se ne bodo vpisali na visoke šole? Bi ne bilo p ravil
neje reči, da se mora začeti ob likovanje osebnosti in njenih vrednot v  os
novni šoli ali pa še prej?! To je ena od tis tih  akcij, za katere bi m orali združiti 
„d ra g o ce n i čas in razpoložljive s ile ".

Res je , da nihče ni našel argum enta p ro ti trd itv i, da je znanje sam o
upravljanja nujna sestavina strokovnega znanja. Res je tud i, da takšnih ar
gum entov ni. Dopuščam  si postav iti V A M  nekatera vprašanja:

— A li je  ta  nujna sestavina dovolj jasno defin irana (tako ko t izpit, 
ko lokvij itd.)?

— ali je nu jno in sploh m ožno to sestavino ocenjevati tako ko t vsak 
drug izpit, če se zavedamo, da tudi sistem ocen za navadne predm ete nosi 
v sebi dozo nesmisla?

— ali se je že zgodilo (ali se bo), da nekdo ne more doktorira ti samo 
zato, ker je sam oupravno pasiven?

Če uspemo odgovoriti na ta in druga (m ogoče bolj pom em bna! vpra 
šanja o sistemu usmerjenega izobraževanja, šele po tem  lahko razpravlja
mo o ocenjevanju, in še vedno bo vprašljivo: ali ocenjevati ali vredno titi. 
Za sedaj sm o se na m ariborski univerzi dogovorili za vrednoten je  družbe
nopolitičnega dela in ne za ocenjevanje.

In za konec: A li je res nem ogoče „ iz g ra d iti zavestnega, svobodnega 
človeka, ustvarjalca družbenih odn oso v" brez nekaj prisile in brez adm in i
strativnega nalaganja dolžnosti? Če rečemo, da ne, potem  priznam o velik 
porazi

Osebno ne ločujem  pravice od dolžnosti. Borim  se le za to , da medalja 
ne bi izgubila eno od plati in bi ostala samo dolžnost.

In še to : Ni nujno, da mora vsaka kritika dati novo rešitev problema 
(slučajno sem jo  dal že lani).

Eden naših velik ih pesnikov je  rekel:
„J a z  ne vem , kaj je  pesem, zagotovo pa vem , kaj n i pesem I"

Ivan Soče — si
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ODGOVOR NA ČLANEK 
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Članek se nanaša na do lgo obravnavani in še nerazrešeni problem  
družbenopolitičnega aktiviranja študentov. Spodbuja me k odgovoru, ker 
kaže, da avtor ( „ s i" )  v njem izraža popolno nerazumevanje potreb š tu 
denta ko t bodočega strokovnjaka sam oupravne socia listične družbe. Dati 
odgovor se ču tim  še to liko  bolj dolžan, ker sem se s poskušanjem, da bi 
razrešili ta  problem , v preteklem  letu ukvarjal precej m očno in izposta
vljeno.

Predvsem ideja ni prišla z vrha m ariborske univerze, ampak se je v 
kom ite ju in konferenci ZK m ariborske univerze le združil odm ev iz več 
šol, predvsem pa z VEKŠ. Od povsod je bilo  slišati povsem jasno isti p ro 
blem: to likšna pasivnost š tudentov je  resen problem , ki mora dob iti pre
dnost v razreševanjs tako j. To je še zlasti aktualno, ko sm o se v ustavi 
dogovorili mi, občani jugoslovanske družbe, da je samoupravljanje naša 
pravica in dolžnost, oboje hkrati. Tako sm o se dogovorili iz zelo resnih 
razlogov: povsem jasno je dognano, da je samoupravljanje temeljn i pogoj 
za obstoj svobodne Jugoslavije in za njeno neodvisnost. Če nismo 
samoupravni, smo lahko samo še podrejeni enemu od svetovnih b lokov, 
tretje po ti sodobni svet žal ne pozna.

Poleg te splošne resnice in nuje pa velja upoštevati z vid ika š tuden t
skega življenja vsaj še naslednjih nekaj dejstev:

1. Velika večina rednih š tudentov prihaja neposredno iz srednjih šol 
in ima za seboj to re j 12 let šolanja in nič gospodarske prakse. Če se ne 
bodo naučili normalnega sam oupravnega življenja ko t š tudenti, bodo ka
sneje v gospodarski praksi v  veliki nevarnosti, da postanejo delavci s 
tehnokra tskim  elitskim  odnosom  do sodelavcev, namesto da bi postali 
n jihovi sodelavci, ki imajo le drugače specializirano znanje in nobenega 
razloga, da ne bi bili preprosto enakopravni sodelavci z vsemi drugim i, s 
tem  da imajo zaradi daljšega šolanja (na družbeni račun) tud i več 
strokovn ih  obveznosti in m orajo (in sm ejo) reševati sorazm erno težji in 
vplivnejši del nalog.

2. Š tudenti so že povsem norm aln i odrasli ljudje, ki bi v primeru 
delovnega razmerja imeli vse norm alne sam oupravne pravice in 
dolžnosti. Tudi s tega vidika tore j ni nobenega razloga, da ne bi bili 
norm alno vključen i v sam oupravne procese v času študija. Samo s tem  
bodo imeli enake m ožnosti ko t drugi ljudje, da ce lov ito  vp liva jo  na svoje 
lastno življenje in se obenem naučijo  tud i upoštevati druge vid ike, ne 
samo lastne v najožjem smislu tega pojm a, obenem pa prevzem ati poleg 
pravic tud i norm alne obveznosti za ustvarja lno oblikovanje lastnega ži
vljenja tud i v družbenem in skupnem , ne le v ind iv idualnem  delu njegovih 
pogojev, poteka in rezultatov.

3. Sorazm erno precejšen del rednih š tudentov se v času srednje šole 
ni naučil b iti posebno aktiven državljan. Srednješolski režim jih  je navadil 
bolj na pasivnost in na čakanje, da n jihove problem e rešujejo drugi, u č i
telji, in starši. Tedaj pač še niso bili po lno le tn i, sedaj pa so, zato je  treba 
to  slabo navado sistem atično odpravlja ti. To je ena od b istvenih nalog 
visokega šolstva kot tistega dela izobraževanja, kjer se ob liku je jo  bodoči 
strokovnjaki tud i ko t osebnosti, se ob liku je jo  tud i n jihove vrednote, ne le 
ozko s trokovno znanje.

4. Š tudenti bodo po d ip lom iran ju  norm alno delali več časa z ljudm i 
kot z m ateria lom . Imeli bodo več znanja od številn ih svojih  sodelavcev, 
vendar samo v okviru svoje (dokaj ozke) specializacije. Zato  bodo uživali 
zaupanje svojih sodelavcev, vendar samo to liko  časa, dokler bodo znali 
sodelovati z ljudm i. Torej so izkušnje s področja sam oupravnega in 
družbenopolitičnega delovanja eden od pom em bnih  pogojev za uspe
šnost v  praktičnem  delu, pa četudi ga zožim o le na povsem strokovna 
vprašanja (ki pa v vsakem primeru zadevajo ljudi, tud i v vesoljski ladji in v 
laboratoriju).

Če upoštevam o ta dejstva, lahko postavim o pod vprašaj nekatere od 
trd itev  v  omenjenem  članku:

„N ih č e  nima pravice, da nekomu nalaga do lžnost do sam oupravlja
nja in družbenopolitičnega d e la ."  Dve vrsti kasneje pa isti članek pravi: 
„N a še  šolstvo mora zgraditi zavestnega, svobodnega človeka, ustvarja l
ca družbenih o d n oso v ." Kako drugo brez prvega, kako postati 
ustvarjalec in svoboden, če ločuješ pravice in obveznosti, ki sta neogibno 
le dve p la ti iste medalje; kako naj te šola zgradi, če ne sodeluješ, saj je 
š tudent tud i šola, ne le učite lj in stavba? Dalje pravilna ugo tov itev : „P a 
siven položaj študenta ne more rezultirati v n jegovo a k tiv n o s t."  Zakaj ga 
potem  ne bi smeli zbud iti, v skrajnem prim eru tud i z nekaj prisile, če se 
bo z njo laže zavedel lastnih potreb in av tentičn ih  interesov? Dalje zopet 
pravilna ugo tov itev, da je  v dosedanjem  pojm ovanju  „š tu d ij s trokovno 
izobraževanje, kjer je  v veliki meri zanemarjen vzgojn i v id ik ."  Zakaj to re j 
ne bi b ilo  prav spom niti, da je  tako  in da je treba odpraviti zanemarjenost 
vzgoje (tud i taka vzgoja žal vzgaja, le napaki).

In dalje: če nihče ni našel argum enta p ro ti trd itv i, da je znanje za 
samoupravljanje nujna sestavina strokovnega znanja, smo se torej o tem 
strinjali (v javni razpravi pa je to  b ilo , ko sm o se pripravlja li na kongrese 
ZK, nobena seja ni bila tajna n iti neobjavljena), č e  tedaj velja za vse 
ostale sestavine znanja, da se sm em o k njim  spodbud iti s prisilo fo rm a l
nosti za prehod v višji semester, zakaj ne b i sm elo veljati enako tud i za to  
sestavino nujnega strokovnega znanja?

K A T E D R A



Tudi če pustim o ob stran, da je m ariborsko razmišljanje te vrste 
sprejel slovenski in zvezni kongres ZK, lahko še vedno postavim o vpraša
nje, ali avtor , ,s i"  pozna dejanske, avtentične potrebe in interese študen
tov'. In lahko ob tem  ugotovim o, da je zgodovina jasno pokazala pri nas 
in drugod v svetu, da je največ adm inistrativne prisile b ilo  potrebne tedaj, 
ko ljudje niso to liko  razmišljali o samih sebi, da bi bili na jasnem o svojih 
potrebah in interesih. Res pa je, da se je le redkokdaj zgodilo , da so 
„o b la s t i"  razmišljale namesto njih tako, da je  to  bilo v njihovo korist. 
Sam oupravljanje je najbrž edina po t iz te  zagate. Toda kako naj se uspe
šno izvede, če se ga ne naučimo? Kako naj uveljavim o svoje interese, če 
se tega ne naučimo?

In za konec: bistvo samoupravnega procesa je v sporazum u, ki pa 
ne m ore tem e ljiti na preprostih čustvih, ampak na m oči argum enta. Torej 
smo se sporazum eli, ko nihče nima več a rgum entov p ro ti predlogu. Tud i 
v primeru predloga, da okrep im o študentsko  aktivnost na sam oupravnem  
in družbenopolitičnem  področju , ni b ilo  argum enta p ro ti oceni, da je  to  
nujna sestavina njihovega strokovnega znanja (ne glede na stroko , za ka
tero se s študijem  specializirajo). Zato bi me zelo zanimalo, ko bi avtor 
„ s i "  lahko povedal, kje sicer vid i srž problem a in kako bi sicer predlagal 
rešitev, da ne bi šlo le za parcialne poskuse, ki jem lje jo dragoceni čas in 
trošijo  razpoložljive sile. A dm in is tra tivno  reševanje je res tu je  naši družbi, 
vendar samo v primeru, da gre brez njih pot do cilja, za katerega smo se 
dogovorili; dogovor o cilju pa res neogibno mora b iti brez adm in istrativne 
prisile.

IZ  IN T E R N IH  G L A S IL

ђбВМ-л-.Л

1

V zadnji številki našega lista sm o na isti strani uvedli rubriko „ Iz  
internih glasil m ariborskih šo l" in objavili prv i sestavek pod naslovom 
„N E , TAKO  PA N E ". Povzeli sm o ga iz prve številke Krpana, glasila 
ZSM S na VEKŠ M aribor, približno en mesec po njegovi objavi na VEKŠ. 
Res je do trenu tka  objave v Katedri precej zastarel, m enili pa sm o, da 
bom o z njegovo objavo prispevali k pravilnejšem u pristopu v izbiranju 
m etodologije  za družbenopolitično vrednotenje š tuden tov na drugih 
šolah v okviru m ariborske univerze.

Glede na to , da je tem atika še vedno zelo aktualna na VEKS in 
drugih šolah (nekatere niso nič napravile v tem  pogledu) prinašam o v  tej 
številki še en tekst na isto tem o iz druge številke Krpana.

JA, TAKO PA JA
Osnutek „K rite r ije v  za ocenjevanje družbenopolitične aktivnosti 

š tudentov za šolsko leto 1978/79 na VEKŠ M aribo r" je zavržen in skoraj 
pozabljen ter sta tako ponderiranje kot m etodologija  „ o  „oce n je va n ja " 
postala preteklost. To pa je dobro.

D obro je tud i to , da so naši aktiv is ti poiskali nov model, resneje 
pristopili k problem u in ponudili novo rešitev. Ta novi predlog ne govori 
več o O CENJEVANJU tem več o VREDNOTENJU družbenopolitičnega 
dela študentov. Iz tega sledi tud i kvalite tnejši pristop k ce lotn i stvari. Za 
kaj gre to re j: če izhajamo iz dejstva, da sam oupravni socializem išče 
kom pletnega človeka, ustvarjalca, zavestnega gradite lja bodočnosti, mu 
moram o om ogočiti v sistemu šolstva da bo to  zares postal. Potrebno je 
poudariti, da ga NE SMEMO S A M O  UČITI, ampak D A  SE M O R A S A M  
UČITI. Šolski sistem, kakršen je danes, je dajal m alo prostora za to  drugo 
in tu  se je nekaj moralo narediti. O rganiziranje in oblika dela v 
sam oupravni skupin i je nova, odlična m ožnost, da se v sam oupravno, 
po litično  in druge oblike samoizobraževanje (praktičnega in teoretičnega) 
vključi najširše število  študentov.

Istočasno pa je postalo jasno, da vsi študentje  ne in ne m orejo b iti 
enako aktivn i. Potrebno je (in pošteno je) na neki način priznati to  

aktivnost vis-a-viseventualni pasivnosti, nezainteresiranosti in podobno. 
Izmed raznih variant se je izkristalizirala ki bi morala biti sprejeta, ker nosi 
v sebi osnove dem okratičnosti, sam oupravnosti in družbene upravičeno
sti.

Zelo kratka je in jasna:

Vsakemu študentu  je  ponujena enaka m ožnost za družbenopolitično 
aktivnost. Vsakdo dobi na koncu študija m nenje družbenopolitičn ih  
organizacij in sam oupravnih organov in ta papir postane obvezna priloga 
diplome.

Vsebina je jasna, vendar pa bi rad opozoril na nekatere premalo 
precizirane elemente:

— osnova za dajanje karakteristik je aktivnost, o kateri mora 
obstajati perm anentna evidenca,

— ta priloga d ip lom i je tekstualnega značaja, v  njej je konkretno 
označena vsaka aktivnost,

— takšen dokum ent bodo dobili tu d i tis ti neaktivni in iz njega bo 
razvidno, da se govori o fah-id io tu , ki v to liko  in to liko  letih ni pokazal 
n ikakršno željo po prispevku k razvoju naše družbe,

— takšna akcija bo smiselna le v prim eru, ko se bo vanjo vk ljuč ilo  
ostalo združeno delo, ki bo  od vseh d ip lom antov zahtevalo takšen 
dokum ent.

Verjetno je, da bo tud i takšen način vrednoten ja  družbenopo litične
ga dela š tudentov naletel na odpor pri š tudentih  (vendar sam o tistih  
neaktivnih). V  interesu razvoja naše družbe in doslednosti socialističnim , 
sam oupravnim  principom  pa m oram o takšno akcijo  podpreti.
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